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Røveriet mod landpostbudet


Et kvindelig landpostbud kører sin normale rute med postbilen ad øde veje i den tyndtbefolkede egn i nærheden af Västerås. Denne dag er der ret mange penge i bilen – det er pensionerne, der skal udbetales i løbet af dagen. Pludselig bliver hun standset af to bevæbnede og maskerede mænd. De er ude efter pengene i postbilen – de har valgt den rigtige bil og det rigtige tidspunkt til deres overfald. I løbet af et par minutter er bilens værdifulde last – eller i det mindste en del af den – blevet røvernes bytte, og de forsvinder hurtigt fra stedet i »deres« bil.

Vores artikel handler om det røveri. Men først lidt om baggrunden.



Som en husnisse

Landpostbudene er et påskønnet korps, der har fungeret i Sverige i omkring 100 år. Især i de tyndtbefolkede egne har de været populære og ventede med længsel og for mange den eneste forbindelse til verdenen udenfor. Det var især tilfældet, inden radio og fjernsyn blev hvermands eje. Utallige er de, der forventningsfulld har stået ved vejen eller vinduerne og kigget efter landpostbudet for at få et længe ventet brev eller meddelelse fra et kært familiemedlem, man måske ikke har set eller hørt noget til i lang tid. I al slags vejr, sommer som vinter, har landpostbudet gjort sin pligt.

Til at begynde med måtte landpostbudet gå mange kilometer om dagen. Siden kom hesten og cyklen og i de senere år bilen. Landpostbudets arbejdsopgaver har også ændret sig i takt med at samfundet har ændret sig. Oprindelig bragte landpostbudene pakker og andre forsendelser ud, men nu er de blevet lidt af et kørende posthus. Landpostbudet bliver især ventet med længsel af mange pensionister, der får deres pension udbetalt af landpostbudet, så de kan slippe for at tage flere kilometer til det nærmeste posthus. Landpostbudet er med andre ord blevet lidt af en »husnisse« for mange mennesker.

I og med at landpostbudenes arbejdsopgaver har ændret sig på den nævnte måde, lever de også et mere risikofyldt liv en tidligere. Det har naturligvis ikke kunne undgået visse kriminelle elementers opmærksomhed, at landpostbudet har flere penge med sig end tidligere og især på tidspunktet for pensionsudbetalingerne. Dette har medført, at der den 15. juni 1978 skete det første røveri mod et landpostbud. Det skete i nærheden af Osby i Skåne, og røverne stjal på denne måde omkring 130.000 kroner. Dette røveri er aldrig blevet opklaret, selv om politiet har lagt et stort arbejde i at få det opklaret.

Det næste røveri mod et landpostbud skete den 15. august 1978 i nærheden af Surahammar ikke langt fra Västerås. Dette røveri var måske en følge af det tidligere røveri, der helt naturligt vakte stor opmærksomhed i massemedierne. Røveriet ved Surahammar blev begået mod et kvindelig landpostbud.

Vi skal nu følge landpostbud Ulla Emgardsson på hendes rute den skæbnesvangre dag.



Postuddelingen forberedes

Det er tirsdag den 15. august 1978, og mange pensionister ser frem til, at pensionen skal udbetales. Det er en solrig og varm sommerdag. Klokken er lidt i otte, og inde i posthuset i Surahammar er landpostbud Ulla Emgardsson i færd med at ordne dagens post og penge, som hun skal have med ud på dagens tur. Hun er det eneste landpostbud, der udgår fra dette posthus. Hun er egentlig kun vikar men er alligevel rutineret, da hun har vikarieret som landpostbud i forskellige perioder gennem fire år. Lige nu har hendes mandlige kollega ferie.

Da det er pensionsudbetalingsdag, er der lidt flere forberedelser end sædvanlig. Hun skal bl.a. kvittere for flere penge end normalt, så hun kan udbetale penge til alle pensionister i hendes distrikt. Fra banken i Västerås har hun fået en ekstra forsyning af penge, 80.000 kroner, der skal udbetales i pension. Dette beløb består udelukkende af hundredekronesedler. Det er ældre sedler og ikke i nummerorden. Hun har cirka 7.000 kroner tilovers fra den foregående dag. Af disse penge veksler hun 3.500 kroner til mindre sedler som halvtreds-, ti- og femkronesedler. Disse sedler er helt nye og ligger i nummerorden og tilhører den samme serie.



Det store beløb på 80.000 kroner lægger hun i mindre bundter med 10 hundredekronesedler i hvert bundt og med den tiende seddel foldet om de øvrige. Bundterne bliver holdt sammen med en elastik af den type, som postvæsenet bruger. Seddelbundterne blev derefter lagt sammen i større bundter med 10.000 kroner i hvert bundt. Også disse bundter blev forsynet med gummielastikker. Denne fremgangsmåde er meget almindelig blandt postkasserer og landpostbude.

Derefter bliver pengene placeret i en speciel pengekasse, der står under bilens forsæde, så man let kan komme til det i forbindelse med udbetalingerne. Den almindelig post bliver lagt for sig selv i en posttaske, efter at den er blevet sorteret, så posten ligger ordnet, så den passer til ruten.



En almindelig tur

Ulla Emgardsson forlader posthuset næsten præcis klokken 8.00. Hendes rute omfatter byerne Haga – Olberga – Klingbo – Olsby og derefter sydpå mod Hallstahammar. Hun er fortrolig med denne rute. Normalt er hun færdig omkring klokken 13.00.

Alt er normalt, da hun forlader posthuset denne torsdag morgen. Hun ser ikke noget mistænkeligt. I aviserne har hun læst om røveriet i Osby og har også snakket med sine kolleger om det, men som sædvanlig har hun skubbet tankerne fra sig og trøstet sig med: »Sådan noget sker kun for andre, ikke for mig.« En tankegang som hun næppe er alene om at have.

Emgardsson gør det første ophold omkring 8 minutter senere. Hun er nået frem til Haga og afleverer en del post der. Derefter fortsætter hun til Olberga, hvor hun afleverer en del post og foretager nogle udbetalinger. Vejen, hun kører på, har betegnelsen lensvej 625. Ved Klingbo udbetaler Emgardsson flere penge, hvorefter hun forlader vej 625 og fortsætter ad en mindre vej, der fører op til et lille husmandssted. Der skal hun lægge posten i nogle postkasser, der er sat op langs vejen. Lige inden passerer hun gennem et skovområde, hvor hun sjældent møder nogle mennesker.



Afbrydelse af ensomheden

Dette skovområde er faktisk den mest øde del af ruten. Emgardsson holder en ganske god fart på den smalle og nogle steder snoede vej. Hun kender vejen til den mindste detalje. Nu er hun fremme ved postkasserne. Hun forlader bilen og lægger posten i de forskellig postkasser, hvor beboerne selv skal hente den. Det hele varer kun nogle få minutter. Hun bakker og vender bilen for at køre tilbage til lensvej 625 ved Klingbo for derefter at køre sydpå i retning ad Hallstahammar.

Da hun har kørt omkring 200 m og er midt i det øde skovområde, opdager hun pludseligt en personvogn, der spærrer vejen for hende. Bilen holder lidt på skrå i den retning, hun selv kører. Motoren er igang, for hun kan se røgen fra udstødningsrøret. Hun kan derimod ikke se nogle mennesker i bilen. Den er efter alt at dømme kommet ud fra en lille skovvej, der munder ud i den større vej. Hun lægger mærke til, at bilen er en Volvo 240. Den er mørk i farven. Hvad betyder dette? Hun kender de biler, de fastboende har – men ikke denne her. Tankerne løber lynhurtigt gennem hovedet på hende. Er det et røveri?



Truende mænd

Hun bremser hurtigt op og standser ca. 30 meter fra den fremmede bil. Hun følger sikkerhedsinstruktionerne og ruller vinduerne op samt låser bilen indefra. Mere når hun ikke at gøre, før der pludselig dukker to maskerede mænd op på bilens venstre side. Hun så ikke, hvor de kom fra. De står der bare og ser truende ud med deres huer trukket ned, så de skjuler ansigterne. Der er hul til øjnene, så de kan se.

Røverne råber, at hun skal åbne bildøren. De prøver forgæves at flå døren op. Da Emgardsson ikke gør mine til at adlyde deres ordre, slår en af røverne, der har »en køllelignende genstand« i hånden, venstre siderude ind, så glassplinterne ryger ind i bilen. Emgardsson bliver ramt af en del splinter i ansigtet, og det begynder at bløde. Hun bliver dødeligt forskrækket.

En af røverne stikker hånden ind og åbner bildøren. Derefter tager han fat i hendes skulder og trækker hende ud af bilen. Den anden røver griber fat i hende og haler hende en halv snes meter væk. Han trøster hende og siger, at hun ikke skal være bange. De vil kun have pengene. Han beder hende om at holde hænderne frem, hvilket hun gør. Hun er bange for at gøre nogen form for modstand. Røveren tager en rulle gul tape frem og begynde at binde hendes hænder. Umærkeligt forsøger Emgardsson at spænde håndleddene, så hun lettere kan frigøre sig for tapen senere. Røveren vikler den heller ikke særlig stramt, hvilket hun er taknemmelig for.

Mens røveren binder hendes hænder, kan hun se, hvordan den anden røver bukker sig ind over forsædet og tager de penge, der er i pengekassen. Han råber efter flere penge, og hun svarer, at der er alt, hun har. Han råber tilbage: »Det er ikke alle pensionspengene.« Hun forsikrer ham endnu engang om, at hun ikke har flere penge. Røveren forsøger så at rykke bilnøglerne til sig. Det lykkes heller ikke. Han kan ikke få dem ud af tændingen. Han råber til sin kammerat, at han skal komme. Denne prøver også at tage bilnøglerne ud men kan heller ikke.

Røveren, der har pengene, løbet hen mod Volvoen, samtidig med at han råber til at anden, at han skal komme. Et øjeblik efter forsvinder de fra stedet. Hele overfaldet har kun taget et par minutter.



Handler klogt

Emgardsson har held til at beholde roen. Hun gør sig hurtigt fri af tapen. Det var heldigt, at hun spændte håndleddene, da røveren bandt hende. Hun løber hen til sin bil, starter og kører efter røverne. De kan ikke være nået så langt. Hendes bil er hurtig. Den kører på diesel og er en Peugeot 504. Hun haler ind på røverbilen. Hun kommer desværre ikke så tæt på, at hun kan læse nummerpladen. Hun er overbevist om, at nummerpladerne er dækket til.

Da hun kører gennem Olberga, råber hun ud af vinduet, at hun er blevet bestjålet. Hun er heldig. Der står en mand og en kvinde på vejen. Hun råber til dem, at de skal ringe til politiet. Alle i byen kender hende og hendes bil, så manden opfatter hurtigt situationen. Imens forsvinder røverbilen ud af syne.

Ulla Emgardsson kører straks tilbage til posthuset og fortæller, hvad der er sket. Politiet har allerede modtaget alarmen og er ude at lede efter røverne. Emgardssons kolleger på posthuset tager sig straks af hende, og hun bliver bragt til lægecenteret i Surahammar, hvor hendes sår bliver behandlet. Der er ikke sket noget alvorligt med hende, der er tale om en del overfladiske skrammer. Efter behandlingen får hun lov til at vende tilbage til posthuset. Hun kan mærke, at reaktionen begynder at komme, og at hun er lettere chokeret. Hun kan i store træk fortælle politiet, hvordan røveriet foregik.

Et hurtigt overslag kan fastslå, at røvernes bytte er på 65.000 kroner. De gik glip af 10.000 kroner, som hun havde gemt på et andet sted i bilen, hvor de undgik røvernes opmærksomhed.



Politialarm giver resultat

Røveriet udløste naturligvis storalarm. Politiet i Västerås lagde for en tid næsten alt andet arbejde til side for at kunne koncentrere sig om eftersøgningen af røverne. Alle landets politikredse blev underrettet. Der blev opsat vejspærringer, men røverne var aforsvundet. De var som sunket i jorden.

Fra politiet i Avesta fik man en meddelelse om, at et bilfirma, Hans Perssons Bil AB, den 14. august 1978 havde fået stjålet en Volvo 164 under mystiske omstændigheder. Bilforhandler Folke Rehnberg meldte nemlig til politiet, at hans firma om eftermiddagen ved 17-tiden var blevet opsøgt af en mand, som Rehnberg til at begynde med troede var en mand fra Krylbo, som han kendte. Det viste sig imidlertid at være en anden. Ligheden med manden fra Krylbo var dog påfaldende.

Den ukendte sagde, at han var interesseret i en Volvo 164, der holdt parkeret på pladsen udenfor. Rehnberg gik med ud, og manden undersøgte bilen meget grundigt. Han spurgte, om han måtte køre en prøvetur i den. Manden havde optrådt roligt og tillidsvækkende, så Rehnberg havde intet at indvende mod en prøvetur. Han kunne mindst af alt tro, at manden var en snyder. Han fik lov til at køre alene. Da der var gået en time, og manden ikke var vendt tilbage, blev Rehnberg mistænksom. Han ventede lidt endnu, men så stod det klart for ham, at han var blevet snydt. Han tog hen på politistationen og anmeldte bilen som stjålet. Da han nu begyndte at tænke nærmere over situationen, kom han i tanker om, at han havde set en brun Mercedes ikke langt fra forretningen. Mercedesen forsvandt samtidig med Volvoen, så der var måske en forbindelse mellem de to biler.

Rehnberg bedømte mandens alder til 30-35 år. Han var tynd, med et magert ansigt samt halvlangt mørkt glat hår. Rehnberg kunne også huske, at manden »skelede lidt på det ene øje«. Han kunne ikke huske ret meget om mandens påklædning.

For at sammenligne og få en fornemmelse af mandens udseende fik politiet et billede af den mand fra Krylbo, som Rehnberg først havde troet, det var. Da dette billede senere blev vist til politimændene i Västerås, sagde en af dem spontant: »Nå, men han ligner jo Lars Brünner« (fingeret navn). Brünner var ikke helt ukendt for politiet i Västerås. Han er født i byen men er af tysk afstamning, hvilket hans tyskklingende efternavn vidner om. Han er gift og har mindreårige børn. Han forsørger familien ved at arbejde som mekaniker for et af byens større busselskaber.



En ledetråd

Om morgenen den 16. august 1978 sker der noget, der skal få stor betydning i opklaringen af postrøveriet. To unge mænd bliver grebet på så godt som fersk gerning. De har slået en rude til en radioforretning ind og taget en transistorradio. De unge mænd er spirituspåvirkede og må blive hos politiet, mens de venter på at blive afhørt. En af de unge mænd hedder Roger Berglund (fingeret navn) og hører hjemme i Västerås.

På grund af indbruddet i radioforretningen foretager politiet den følgende dag en ransagning i Rogers lejlighed. I et køkkenskab finder politimændene en plastikpose med firmanavnet »Närköp«. Til deres store forbløffelse ligger der en stor sum penge i plastikposen. Sedlerne ligger i bundter holdt sammen af elastikker. Man tager plastikposen med på politistationen, hvor pengene bliver talt. Der er godt 28.000 kroner.

Politiet leder forgæves efter en anmeldelse, hvor der er tale om et tilsvarende beløb. Roger, der er yderst fåmælt, siger, at det er nogle penge, han har sparet op. Siden september 1976 har han nemlig været sygemeldt på grund af en svulst i hjernen. Han har gennemgået flere operationer, og som følge heraf »hænger« det venstre øje lidt, fordi en nerve er blevet beskadiget. I sygeperioden har han modtaget 121 kroner om dagen i sygedagpenge. Disse penge har han stort set sparet op. Han har heller ikke haft de store udgifter, da han det meste af tiden har boet hjemme hos sin mor, der har forsørget ham. Han har desuden fået lidt økonomisk hjælp af en søster. Det er først for nylig, at han har fået sin egen lejlighed på Liatorpsvägen 5 (fingeret adresse).

Politiet nærer ikke større tiltro til Rogers oplysninger. Man mener, at det er en altfor urentabel måde at spare penge op på. Roger er imidlertid bestemt. I denne forbindelse kan man notere en bemærkelsesværdig detalje, nemlig at Roger netop har en sådan defekt på det ene øje, som bilforhandler Rehnberg i Avesta havde oplyst om i sit signalement af den, der »lånte« bilen. Er det Roger, der har været i Avesta? Selv benægter han det hårdnakket, når han bliver spurgt. Ligeledes at han skulle have noget med røveriet mod landpostbudet at gøre.

Røveriet af transistorradioen volder ikke politiet større vanskeligheder. Roger fortæller, at han om aftenen havde besøgt en af byens restauranter, hvor han havde mødt en ven, som han havde inviteret på øl og spiritus. De drak for omkring 200 kroner øl og følte sig godt »i stødet«. På vej hjem gik de forbi en radioforretning og »fik pludselig den idé at slå ruden i stykker«. Røveriet af transistorradioen blev resultatet.



Det er »postpenge«

I en kaffepause diskutere man igen Rogers pengesum. I denne diskussion deltager der også en mand fra kriminalpolitiets postenhed i Stockholm. Han spørger, om han må kigge lidt nærmere på pengene. Hans umiddelbare reaktion er, at der er tale om »postpenge«. Han er kendt med postvæsenets arbejdsmetoder og kan med det samme konstatere, at sedlerne er bundtede på den specielle måde, som postkasserer og landpostbude plejer at gøre. Seddelbundterne består af hundrede-, halvtreds- og femkronesedler. De førstnævnte er gamle og ligger ikke i nummerorden. De ligger i bundter med tusinde kroner i hver, med den tiende seddel om de ni andre. En typisk fremgangsmåde indenfor postvæsenet. De øvrige sedler er nye og ligger i nummerorden indenfor den samme serie med undtagelse af visse huller. Disse bundter stemmer også overens med postkasserers og landpostbudes rutiner.

Pengene bliver »lånt ud«, og man tager til Surahammar for at vise dem til landpostbudet Ulla Emgardsson. Efter at hun har gransket seddelbundterne meget grundigt, udbryder hun:

– De ligner mine.

Sedlerne er bundtede på samme måde, som hun plejer at gøre. Emgardsson fortæller endvidere, at hun på dagen for røveriet, da hun ordnede sedlerne, ledte efter elastikker af den smalle model, men hun havde kun kunne finde et par stykker, så hun havde været nødt til at bruge den noget bredere type. Dette passer på de aktuelle seddelbundter. En anden detalje, der også passer, er, at hundredekronesedlerne er gamle og ikke i nummerorden, mens de andre sedler er nye og ligger i nummerorden. De mindre sedler stammede nemlig fra en helt anden bankleverance, hvilket Emgardsson kan huske.

Dette bliver også bekræftet af hovedkasseren, der også er til stede ved fremvisningen af sedlerne. Hovedkasseren er for øvrigt af den samme opfattelse som landpostbudet, nemlig at pengene tilsyneladende stammer fra postvæsenet.



Pengesedler bliver sporet

For politimændene er denne besked meget velkommen. Det næste spørgsmål til landpostbudet er, om der er en forretning på hendes rute. Man har den tanke, at eventuelle pengesedler, der er udbetalt i pension eller lignende, måske vil være der. Svaret er negativt. Så bliver Ulla Emgardsson spurgt, om hun kan huske en kunde, der på dagen for røveriet fik nye halvtredskronesedler. Der var jo, som tidligere nævnt, visse huller i de fundne bundter af pengesedler. Efter en kort tænkepause svaret Emgardsson:

Jeg er næsten sikker på, at Johanna Andersson i Olsby fik to halvtredskronesedler i forbindelse med udbetalingen af pensionen.

Det skal lige tilføjes, at Emgardsson nåede at udbetale omkring 13.000 kroner, inden røveriet fandt sted.

Emgardssons positive svar medfører, at fru Andersson straks bliver ringet op af politimændene på posthuset i Surahammar. Man er heldig, hun er hjemme. Hun bliver spurgt, om hun har modtaget et par halvtredskronesedler den morgen, røveriet fandt sted. Fru Andersson, der er en frisk pensionist, bekræfter på stedet, at hun fik to halvtredskronesedler den aktuelle dag. På spørgsmålet, om hun måske stadig har dem, svarer hun, at hun stadig har den ene. Politimanden beder hende om at finde seddelen frem, så vil han komme om et kvarter for at veksle den. Nu var det spændende. Ville den passe sammen med dem, der lå i plastikposen.

Da politimændene kommer hjem til fru Andersson, får de den gode besked, at den anden seddel også kan spores! Fru Andersson har nemlig tænkt sig om og er kommet i tanker om, at hendes svigerdatter, der bor i Surahammar, har fået den anden halvtredskroneseddel. Fru Andersson har også ringet til svigerdatteren og fået bekræftet, at hun stadig havde denne seddel.

Ved en hurtig kontrol kan politimændene straks konstatere, at halvtredskroneseddelen stammer fra den samme serie, som de halvtredskronesedler man har fundet i plastikposen. Svigerdatterens seddel bliver også hentet. De to sedler har endetallene 002 og 003. Den seddel i plastikposen, der ligger tættest på, har endetallet 005. Sedlerne stammer altså fra den samme serie. Der er derfor ingen tvivl om, at de penge, der blev fundet hos Roger Berglund ved ransagningen på hans bopæl, stammer fra røveriet mod landpostbud Ulla Emgardsson. Sikken et sammentræf!





Flere mistænkte

Det er således en meget overraskende og glædelig besked, politimændene kan give deres kolleger i Västerås, da de kommer tilbage. Nu har man et reelt udgangspunkt til den fortsatte efterforskning. Roger bliver igen bragt til afhøring og bliver nu forelagt mistankerne mod ham for røveriet. Han nægter at udtale sig. Han svarer overhovedet ikke på politiets spørgsmål med hensyn til røveriet. Hvilken rolle har han egentlig spillet? Er han gerningsmand eller medskyldig? Er Roger i det hele taget i stand til at udføre et så kvalificeret røveri? Der er mange spørgsmål. De fleste politimænd, der kender lidt til Roger, tvivler på, at han er i stand til at udføre et sådant røveri.

Den efterfølgende konfrontation mellem bilforhandleren og Roger giver ikke noget positivt resultat. Rehnberg siger uden tøven, at Roger ikke er identisk med den mand, der forsvandt med bilen.

Derimod kommer nu Rogers bror Benny (fingeret navn) ind i billedet. Benny er nemlig kendt fra tidligere af politiet i Västerås i forbindelse med kriminalitet. Politimændene, der foretog ransagningen i Rogers lejlighed, kan huske, at de har set et pas, der tilhørte Benny ligge i lejligheden. Politimændene får besked på at besøge lejligheden igen for at beslaglægge passet. Til deres store forbløffelse er passet væk. Hvem har hentet det? Roger sidder jo hos politiet. Benny eller en anden må altså have en nøgle til lejligheden. Det er formodentlig Benny, der har en nøgle. Roger nægter stadigvæk at besvare spørgsmål, der har noget at gøre med røveriet.

Det er almindelig kendt, at Benny er meget sammen med den tidliger nævnte mekaniker Lars Brünner. På nuværende tidspunkt er det jo en interessant omstændighed. Nu lysner det måske forude.



Kan være røvernes bil

Mens politiet er ved at samle puslespillet, får man en telefonisk meddelelse fra en person i Ramnäs, der ligger en snes kilometer fra Surahammar. Vedkommende meddeler, at der holder en tilsyneladende forladt Volvo i skoven ikke langt fra vedkommendes bopæl. En ny interessant meddelelse. Der bliver straks sendt nogle politimænd ud til stedet, og de kan med det samme konstatere, at det er den bil, som bilfirmaet i Avesta har anmeldt som stjålet.

Bilen bliver straks bragt til teknisk undersøgelse. En hurtig undersøgelse af bilen viser ingenting, der direkte binder bilen til røveriet. Man håber på, at der kan findes fingeraftryk ved den tekniske undersøgelse. Men sådan går det desværre ikke. Man finder ingen fingeraftryk eller andre spor.



Tavs fængslet

Anklageren har på dette tidspunkt forlangt Roger Berglund fængslet som mistænkt i røveriet mod landpostbudet. Ved mødet i underretten i Köping er Roger stadig lige tavs. Han svarer kun på de spørgsmål, der har noget at gøre med hans egen person og identitet. Hvis man kommer ind på røveriet, er han tavs som graven. Underretten fængsler ham som mistænkt for røveriet. Pengene, der blev fundet i hans lejlighed, spiller helt sikkert den afgørende rolle for denne beslutning.

Nu retter politiet deres arbejde mod at få fat i Benny Berglund og Lars Brünner. Det viser sig, at de er forsvundet fra Västerås. Da man foretager en kontrol på Brünners arbejdsplads, viser det sig, at han ikke har været på arbejde siden den 15. august; hvor han kom for sent. Han har siden ringet og meddelt, at han er syg.

Under afhøringen af fru Brünner fortæller hun, at hendes mand forlod bopælen den 16. august om aftenen. Det er der i og for sig ikke noget mærkeligt i. Derimod er det mere usædvanligt, at han ikke kom hjem i løbet af natten men er forsvundet. Det er aldrig sket før i den tid, de har været gift. Han er nemlig meget knyttet til børnene. Ifølge fru Brünner havde hendes mand været rolig og velafbalanceret, så hun har ikke haft grund til at have mistanke om noget som helst. Dette, at han havde forladt familien uden at give besked, er helt uforklarligt.



En vigtig brik

Et par politimænd opsøgte Brünners arbejdsplads for at prøve at komme til klarhed med hensyn til den tape, som landpostbudet var blevet bundet med. Politimændene vendte tilbage med en rulle tape, der ved en undersøgelse viser at være af præcis samme slags som den, røverne brugte ved overfaldet. Tapen er af japansk fabrikat, gul og har en bredde på 15 mm. Tapen bliver brugt på bilværkstedet blandt andet til isolering af elektriske ledninger. Endnu en brik kan lægges i puslespillet.

Den tekniske undersøgelse på gerningsstedet giver ingenting specielt. Man kan ganske vist fastslå, hvor røveriet fandt sted på grund af glasskårene, der stammer fra bilruden, som røverne slog i stykker. Det kan ikke fastslås, hvor røverne har gemt sig, mens de ventede på landpostbudet, men de må have opholdt sig i skoven nær det sted, hvor Emgardsson standsede sin bil. En del nedtrådte kviste og grene kunne tyde på dette. Man kan se spor efter røverbilens start på vejen.



Flere tips

Dagene går, og Brünner og Berglund er og forbliver borte. Det er helt tydeligt, at de har noget med røveriet at gøre. Det bliver meddelt i SPAN – en publikation med eftersøgninger der sendes til alle landets politidistrikter. Politiet i Västerås får dog ingen meddelelser om de eftersøgte.

Brünners kone kommer påny på besøg hos politiet. Hun begynder nu for alvor at få mistanker til sin mand. Inderst inde hælder hun mere og mere til den opfattelse, at hendes mand og Benny er identiske med postrøverne. Hun lover at henvende sig til politiet, hvis hendes mand skulle ringe eller på anden måde sætte sig i forbindelse med hjemmet.

En af Lars Brünners brødre ringer til politiet og fortæller, at Lars har ringet til ham, men at han ikke ville fortælle, hvor han var, eller hvorfor han holder sig borte fra familien og sit arbejde. Broderen har imidlertid sine mistanker. Han var fornuftig nok til at lægge mærke til periodemarkeringerne, der kom hver 45. sekund. Ud fra dette kan politiet tegne en cirkel på et kort med Västerås som centrum. Indenfor denne cirkel ligger byer som Sala – Enköping – Arboga – Köping – Fagersta. Ud fra dette kan man drage den slutning, at Brünner har ringet fra en af disse byer. Han opholder sig med andre ord ikke særlig langt borte.

Brünners kone hører politiet derimod ikke fra. Man har dog den opfattelse, at fru Brünner ved mere, end hun har fortalt. Det ville være mærkeligt, hvis hendes mand ikke har kontaktet familien, når han har ringet til sin bror.



En teori – flugt til udlandet

Fire dage efter røveriet meddeler politiet i Arlanda lufthavn, at man har fundet en forladt Mercedes omkring 5 kilometer fra lufthavnen. Det viser sig, at bilen tilhører Benny Berglund. Fundet af bilen fører naturligvis til en del teorier. Man har vel egentlig kun to alternativer. Enten har Berglund forladt landet med fly – hans pas forsvandt jo fra lejligheden – eller også har han forladt bilen på grund af motorvanskeligheder. Han kan have været på vej til Stockholm for bedre at kunne gemme sig for politiet. Dette plejer ofte at være tilfældet med personer, der har begået kriminelle handlinger ude på landet.

Den tekniske undersøgelse viser, at bilen ikke kan starte på grund af fejl i benzinpumpen. Det er tydeligvis af den grund, at bilen er forladt. Der bliver ikke fundet spor eller andet af interesse.

Politiet arbejder ufortrødent videre. Under jagten på Berglund og Brünner finder man frem til en bestemt adresse i Uppsala. Lejlighedens ejer er meget interessant. Han hedder Erik Nilsson (fingeret navn) og er opvokset i Västerås. Han kender Berglund og Brünner godt og har ofte været sammen med dem. Der er altså en reel forbindelse mellem dem. Uppsala ligger også indenfor et muligt område, når man tænker på periodemarkeringer, der blev omtalt tidligere.



Interessant lejlighed

Politimændene besøger sammen med kolleger fra Uppsala den omtalte lejlighed, og samtidig bliver lejligheden sat under bevogtning. Der kommer ting frem, som gør, at man har al mulig grund til at kigge nærmere på lejligheden. Under en ransagning finder politiet mange interessante ting. For det første er lejlighedens indehaver ikke hjemme. Lørdagen efter røveriet rejste han på 14 dages ferie til Mallorca. For det andet finder man i et garderobeskab en plastikpose, hvori der ligger et oversavet jagtgevær. Geværet er interessant på den måde, at det er lavet om, så det ikke har den traditionelle geværkolbe. Våbenet er i stedet forsynet med en kolbe, der minder om den på en rytterpistol. Er det mon det våben, der blev brugt ved røveriet? Hvis man holder geværet i piben, kan man godt forestille sig »den køllelignende genstand«, som Ulla Emgardsson havde fortalt om.

I en krukke gør man et andet interessant fund. Man finder en rulle gul tape, som politimændene straks sætter i forbindelse med den tape, som Emgardsson blev fundet med ved røveriet. Tingene bliver beslaglagt og bliver straks bragt til Västerås.

Fundene vækker naturligvis stor opmærksomhed. Geværet bliver med det samme undersøgt af teknisk afdeling. På undersiden af geværet og på selve aftrækkerbøjlen kan man sikre et fuldstændigt fingeraftryk. Det bliver fotograferet og sendt til rigspolitiets fingeraftrykscentral til nærmere undersøgelse. Man har fra tidligere fingeraftryk fra såvel Brünner som Berglund, og efter en nærmere undersøgelse kan teknikerne med stor sikkerhed sige, at fingeraftrykket på geværet stammer fra Brünner. Man kan påvise 7-8 detaljer i mønsteret, der stemmer overens. Dette er nok til, at man kan fastslå identiteten. Fingeraftrykscentralen skal imidlertid komme med den endelige udtalelse.



Arrestordre

Denne opsigtsvækkende nyhed medfører, at der bliver udstedt arrestordre mod Brünner og Berglund. Denne meddelelse bliver udsendt til alle landets politidistrikter, og eftersøgningen af de to mænd bliver intensiveret. Eftersøgningerne bliver koncentreret til Uppsala, hvor de to røvere efter alt at dømme opholder sig. En uges intens eftersøgning giver intet resultat. Har røverne forladt Uppsala, da jorden begyndte at brænde under dem? Eller har de slået følge med Erik Nilsson til Mallorca? Forespørgelser efter Berglund og Brünner hos forskellige rejsebureauer giver intet resultat. Man får derimod bekræftet, at Nilsson er rejst. Rejsen havde været bestilt lang tid i forvejen.

Den tekniske undersøgelse af den gule tape fra Nilssons lejlighed er heller ikke uinteressant. Såvel fabrikatet som materialet stemmer overens med den tape, der blev brugt ved røveriet. Der er tilsyneladende ingen grænser med hensyn til de positive detaljer i denne sag. Alt går som smurt.



Detaljer bliver fastslået

Den 27. august 1978 ved 18-tiden, kan man pågribe Erik Nilsson, da han vender hjem fra Mallorca. Han bliver straks afhørt om røveriet ved Surahammar men benægter alt kendskab til dette. Han har ikke været med til at begå et røveri mod et landpostbud. Han har derimod været sammen med Berglund og Brünner, som han kender godt fra Västerås. Han beklager, at han ikke rigtig kan huske alle de detaljer, der bliver taget op under afhøringen, da han hver dag har drukket spiritus under sit ophold på Mallorca. Han lover, at han under alle omstændigheder vil hjælpe politiet efter bedste evne.

Ifølge Nilsson ringede Benny til ham omkring midnat den 16. august og spurgte, om han måtte komme og besøge Nilsson. Det havde Nilsson ikke noget imod, og Benny ankom lidt senere. Han kørte i en brun Mercedes, som han påstod, var hans egen. Nilsson var nede på gaden og tage imod Benny. Benny tog to plastikposer ud af bagagerummet. Disse to poser tog han med op i lejligheden. I den ene pose var der en del tøj og andre personlige ting, mens den anden til Nilssons store forbløffelse indeholdt et oversavet haglgevær, en del patroner samt en startpistol, der var lavet om, så man kunne skyde med den. Våbenet var pakket ind i nogle klude. Benny fortalte, at han og Lars »havde taget en kælling i Surahammar«. På et spørgsmål om hvad han mente med det, svarede Benny, at det var Lars og ham, der havde begået røveriet mod landpostbudet. Nilsson havde ganske vist læst om røveriet i aviserne, men han havde ikke drømt om, at han skulle blive involveret i dette røveri. Ifølge Benny stemte det beløb, som de havde fået ud af det, ikke overens med det, der stod i aviserne. Beløbet i aviserne var 10.000 kroner større end det, de i virkeligheden havde fået ud af det.

Efter røveriet var Benny og Lars kørt til Rogers lejlighed i Västerås for at dele pengene, ca. 64.000 kroner. Benny lod sin andel blive i lejligheden i en plastikpose. Lars tog sine penge med, da han forlod lejligheden. Ifølge Benny, var Roger derefter blevet taget af politiet for et tyveri, hvorfor politiet havde været oppe i lejligheden og havde fundet plastikposen med pengene, der så var blevet beslaglagt. Benny var blevet enormt skuffet, da han opdagede, at hans del af byttet var forsvundet. Hans bror sad stadig hos politiet, og Benny var bekymret for, hvad han ville sige med hensyn til pengene. Det var derfor, at Benny ikke havde nogle penge med sig. Nilsson havde svært ved at forstå, at hans gamle venner skulle være identiske med postrøverne.

Om morgenen den 17. august ringede Brünner til Nilsson. Denne opholdt sig i Västerås. Han spurgte også, om han kunne komme til Uppsala og besøge Nilsson. Han kom senere på dagen. Han kørte i en rød Volvo, som han påstod tilhørte hans svigermor. Lars fortalte ligesom Benny, at de havde begået røveriet mod landpostbudet, men han viste ingen større pengesummer frem. Nilsson lagde mærke til, at Lars havde nogle »hundredelapper« i sin tegnebog. Lars ringede flere gange i løbet af dagen, men Nilsson vidste ikke til hvem.



Piger og fest

Lars og Benny var opsatte på at holde en fest med piger om aftenen, så de gik i byen for at købe mad og drikke. Det blev til ret meget af begge dele. Det var Lars, der betalte for varerne, og Nilsson blev klar over, at det var penge fra røveriet, Lars betalte med.

Det blev et brag af en fest. Udover Nilssons forlovede var der også nogle af hendes veninder. Der blev spist, drukket og danset til langt ud på natten. Det var nogle trætte mennesker, der vågnede i løbet af fredag formiddag.

I løbet af fredagen var man igen ude for at købe ind. Man besøgte bl.a. en kendt restaurant i Uppsala, hvor man spiste frokost sammen med pigerne. Der var ingen grænser, pengene rullede.



Pengene tælles

Lars sagde, at han ventede på, at en fyr fra Västerås skulle komme med resten af hans penge fra røveriet. Han havde nemlig gemt sin del af byttet i en garage i Västerås. Det var Lars’s søsters forlovede, der skulle komme med pengene, og Nilsson kendte ham godt.

Ud på eftermiddagen ankommer søsterens forlovede med pengene. De sad alle og snakkede i Nilssons lejlighed, men lidt senere forlod Benny, Lars og forloveden lejligheden. Nilsson så oppe fra sine vinduer, at de kørte væk i en bil. De vendte tilbage ca. fem minutter efter. De tog nu allesammen ind på en restaurant for at få noget at spise og drikke. Forloveden sagde nej tak og kørte tilbage til Västerås. Han skulle hjem og på arbejde.

Efter besøget på restauranten vendte de tilbage til Nilssons lejlighed. Han havde selv nok at gøre med at pakke og gøre sig parat til rejsen til Mallorca.

Lars og Benny var i fuld gang med at tælle pengene fra røveriet. Nilsson så på dem ude fra badeværelset, og han var fuldt ud klar over, at der var tale »om flere tusinde kroner«. Han hørte dem aldrig nævne beløbets størrelse, og han spurgte heller ikke. Nilsson forsikrede politiet om, at han ikke havde fået nogle penge fra røveriet. Det eneste, han havde fået, var mad og drikke.



Flugten ender

Helt frem til den 30. august foregår eftersøgningerne af Lars og Benny med uformindsket styrke. Lige siden politiet har fået bekræftet, at Berglund og Brünner har opholdt sig i Uppsala, har man sat fast vagt på Nilssons lejlighed, men der har også været et par andre adresser i søgelyset.

Ved middagstid den 30. august kan Benny Berglund pågribes i nærheden af Nilssons bopæl. Han gør ingen form for modstand, han virker nærmere resigneret. Det er, som om han har ventet på dette. Berglund bliver omgående kørt til Västerås, og allerede under køreturen tilstår han, at han har begået røveriet sammen med Brünner.

Et par timer senere bliver Brünner påggrebet på en gade i Uppsala. Han gør heller ingen modstand men følger pænt med politiet. Han bliver også kørt til Västerås. Ved anholdelsen har Brünner en brun rejsetaske med sig.

Anholdelsen af Berglund og Brünner bliver således helt udramatisk.

Under køreturen til Västerås bliver der foretaget en hurtig undersøgelse af Brünners taske. Det viser sig, at der er cirka 6.500 kroner i kontanter foruden en del personlige ejendele i tasken. Brünner tilstår uden omsvøb, at pengene stammer fra postrøveriet.



De tilstår og fortæller

Under de fortsatte afhøringer fortæller Berglund og Brünner samstemmende, at de fik idéen til røveriet mod landpostbudet, fordi de begge var i økonomiske vanskeligheder. De havde tidliger læst i aviserne om røveriet mod landpostbudet i Skåne og ved derfor, at landpostbudene har en del penge med sig især i forbindelse med pensionsudbetalingerne den 15. i hver måned. Brünner har ganske vist et fast arbejde, men Benny har gået arbejdsløs gennem længere tid. De har snakket om at overtage et malerfirma i Västerås, og de har også været i forbindelse med firmaets indehaver for at snakke om en eventuel overtagelse. Indehaveren forlanger 8.000 kroner i overtagelsessum, og så mange penge har de ikke på nuværende tidspunkt. Hvordan skal de skaffe disse penge? Tanken om et røveri presser sig mere og mere på, efterhånden som de snakker om tingene.

Til sidst bliver de enige om at begå et røveri mod landpostbudet fra Surahammar. De kender begge to denne postrute godt, især Brünner, der kommer sammen med en familie, der bor ikke langt fra det sted, hvor røveriet senere bliver forøvet. Konen i denne familie vikarierer desuden som landpostbud i Västerås. Såvel Brünner som Berglund har flere gange iagttaget landpostbudet i området og kendte derfor vedkommendes rutiner. De har ikke turde spørge Brünners bekendt mere indgående af risiko for at vække mistanker. De ved også, at det aktuelle landpostbud vender ikke langt fra den omtalte families bopæl, efter at der er blevet afleveret post i nogle postkasser ved vejen. Vejen fører gennem et øde skovområde, der vil egne sig godt til et overfald. Der er sjældent trafik på denne vej, der er meget smal, hvilket også kan noteres på plussiden. Her ville man altså kunne standse landpostbudet uden større risiko for at blive opdaget.

Brünner og Berglund gennemgår stedet meget grundigt og finder efterhånden frem til et passende sted i skoven, hvor man med fordel kan gemme en bil. Der er nemlig en mindre skovvej, der løber ud i den større vej, som landpostbudet kører på. Den mindre vej fører ind til et ubeboet husmandssted. Her kan man altså uden større risiko for at blive opdaget parkere sin bil, mens man venter på landpostbudet. De bliver enige om at begå røveriet den 15. august.



Dårlig økonomi drivkraften

Såvel Brünners som Berglunds økonomi er på dette tidspunkt alt andet end god for ikke at sige dårlig. Brünner har nemlig overtrukket sin checkkonto med omkring 20.000 kroner. Berglund har hjulpet ham med at kvittere for pengene i forskellige banker og har som betaling fået en del penge, for hvilke han bl.a. har købt den omtalte brune Mercedes. De har altså begge to god brug for penge for at genoprette deres økonomi. Berglund har, som tidligere nævnt, heller ikke fast arbejde.

De er helt enige om, at det skal være et bevæbnet røveri for at skabe mere respekt. Berglund har for længe siden anskaffet sig et skydevåben under et besøg i Stockholm. I nærheden af Sergels Torg havde han nemlig mødt en ukendt mand, der solgte ham et skydevåben. Berglund købte, efter eget udsagn, dels det dobbeltløbede jagtgevær af fabrikatet Winchester af denne mand og dels en startpistol. Denne blev senere lavet om, så den kunne bruges med ammunition af kaliber 22 long. Haglgeværet blev også lavet om.

De planlægger også at skaffe en bil, der kan bruges i forbindelse med røveriet, og som ikke kan spores til dem selv. Såvel Berglund som Brünner har selv bil, men de tør ikke benytte dem af letforklarlige grunde.



Bilkøbet

»D-dagen« nærmer sig. De er fast besluttet på at anskaffe sig »en udenforstående bil«, som de kan bruge ved røveriet. Mandag den 14. august – altså dagen før røveriet – tager de til Avesta i den hensigt at anskaffe sig en bil. De kører i Berglunds Mercedes. I Avesta opsøger de en bilforretning, hvor Brünner giver sig ud for at være interesseret i en Volvo 164. Berglund venter lidt derfra i sin bil. Han overværer, hvordan bilforhandleren og Brünner forlader bilforretningen i den omtalte bil. Han er alene i den. Alt går efter planerne. Berglund følger efter ham, og da man er kommet udenfor bilforhandlerens synsvidde, sættes hastigheden op, og kursen går mod Västerås. Det gælder om at komme ud af farezonen så hurtigt som muligt.

Efter ankomsten til Västerås fortsætter de i retning af Ramnäs, hvor de i overensstemmelse med deres planer parkerer bilen i skoven. Dette sted ligger ca. 20 kilometer fra Surahammar.



Grundige forberedelser

Med henblik på røveriet har Berglund og Brünner anskaffet sig hver sin hue, som de kan trække ned over ansigtet, så de ikke bliver genkendt. De klipper hul til øjnene. Brünner har taget to overalls med fra sin arbejdsplads, som de skal have på ved overfaldet. Da alt er parat, bliver de enige om at mødes den næste morgen allerede klokken 06.00 hos Benny, der disponerer over den lejlighed, der tilhører hans bror Roger.

Af en sikkerheds grund har Benny den 15. august lånt sin søsters bil. I denne bil kører de til Ramnäs for at hente Volvoen, der skal benyttes ved røveriet. Da de har skiftet bil, kører de direkte til det sted, hvor de har planlagt, at røveriet skal finde sted. Volvoen bliver parkeret bag en bakketop på den lille vej. De tager overall’sene på og har huerne parat. Med våbene i hænderne indtager de derefter deres pladser i skoven for at vente på landpostbudet. Nu er klokken præcis 08.00, og de ved, at om et kvarters tid vil landpostbudet passere stedet på vej til postkasserne ved vejen. Røveriet skal foregå, når landpostbudet er på vej tilbage. Spændingen stiger. Brünner og Berglund er lidt nervøse. Vil røveriet lykkes? Og hvis det lykkes, vil de så undgå at blive opdaget?

Mens de ligger der i skoven og spekulerer, ser de en bil komme kørende på vejen. Netop som bilen passerer dem, kan de se en uniformsklædt kvinde i bilen. Hun er alene. Det må være landpostbudet. Det plejer at være et mandligt postbud, men han har sikkert fri. Så meget desto bedre. Det er lettere at overfalde en kvinde end en mand. Brünner løber lynhurtigt hen til Volvoen, starter den og kører hen og placerer den på tværs af vejen, så den bliver spærret. Han lader motoren gå. Han løber tilbage og lægger sig ved siden af Berglund. De trækker huerne ned over ansigtet og gør sig parat.



Nervøse

Et par minutter efter kommer bilen med landpostbudet tilbage. De ser, at hun standser sin bil, så snart hun opdager den fremmede bi. Hun standser ca. 30 meter fra Volvoen. Berglund og Brünner løber frem fra deres gemmested. De råber til hende, at hun skal åbne bildøren. Den er låst, og vinduerne er rullet op. Kvinden har med andre ord forskanset sig i bilen.

Minutterne er kostbare. Der kan jo komme nogle og ødelægge det hele. Nervøsiteten får greb i dem. Brünner, der har geværet i hånden, slår den venstre siderude ind med kolben. Splinterne ryger ind i bilen og rammer kvinden. Hun begynder at bløde i ansigtet, da hun bliver ramt af splinterne. Brünner stikker samtidig hånden ind og åbner døren. Berglund griber fat i kvindens venstre skulder og haler hende ud af bilen. Kvinden råber og er bange. Brünner synes, der er synd for hende og klapper hende på kinden, samtidig med at han siger til hende, at hun ikke skal være bange. De vil ikke gøre hende fortræd. Det er pengene, de vil have. Berglund trækker kvinden med om bag bilen. Han siger til hende, at hun skal række hænderne frem, hvilket hun gør. Han binder hendes hænder med den tape, som Brünner har taget på sin arbejdsplads.

Mens dette foregår, er Brünner inde i bilen og tager de penge, der ligger i pengekassen. Han prøver derefter at rykke bilnøglerne til sig men kan ikke. Han kan ikke få dem ud af tændingen. Det hele tager kun et par minutter.

Han tager pengene og løber hen til deres egen bil og råber samtidig til Benny, at han skal komme. De kører lynhurtigt bort fra stedet. De kører i et rasende tempo mod Ramnäs for at bytte bil der. Under køreturen tager de huerne af.



Broderen bliver indblandet

I Ramnäs efterlader de Volvoen og kører tilbage mod Västerås i Bennys bil. De tager hjem til Bennys mors lejlighed, hvor de møder broderen Roger. Moderen er ikke hjemme. De fortæller Roger, hvad de har lavet. Benny giver sin bror 1.000 kroner af de røvede penge. Beløbet indbefatter en gæld på 600 kroner, som Benny tidligere har lånt af Roger. De kører derefter hen til Rogers lejlighed, som Benny har nøgler til.

Her deler de udbyttet ligeligt mellem sig. Der bliver ca 32.000 kroner til dem hver. Derefter møder Brünner op på sit arbejde. Senere på dagen vender han tilbage til lejligheden og henter sin del af pengene. Benny gemmer sine penge i en plastikpose i et køkkenskab.





Et chok

Den næste dag udretter Benny en del ærinder i byen. Da han kommer tilbage til lejligheden, kan han se, at der har været nogle. Plastikposen med pengene er væk. Han får næsten et chok. Hvad er der sket? Af sin søster får han at vide, at Roger er blevet taget af politiet, og at man har været hjemme i Rogers lejlighed. Benny bliver klar over, at det er politiet, der har taget pengene. Nu er der fare på færde. Han kontakter Lars Brünner og fortæller, hvad der er sket. Benny tør ikke blive i Västerås, og han ringer fra et værtshus på vej til Enköping. Benny fortæller Lars, at han har til hensigt at tage til Uppsala og besøge en fælles bekendt, Erik Nilsson. Brünner lover, at han vi lade høre fra sig.

Benny fortæller Nilsson, hvad han og Brünner har lavet. Torsdag morgen ringer Lars og meddeler, at han har tænkt sig at komme til Uppsala. Han kommer senere på dagen. Han har en del af postpengene med sig – dog ikke hele summen. Han har gemt resten i sin fars garage i Västerås.





Bange for at blive opdaget …

Nu er Benny og Lars virkelig bange og spekulerer på, hvor længe de kan undgå politiet. De er klar over, at deres pludselige forsvinden fra Västerås vil give politiet en del ledetråde. Hvad har Roger sagt under afhøringerne? Har han fortalt det hele?

De bor et par nætter hos Nilsson i Uppsala. Det bliver nogle festlige dage. De køber masser af mad og drikke og morer sig sammen med nogle piger, som Nilsson har inviteret. De når også flere restaurationsbesøg sammen med pigerne. Om lørdagen rejser Nilsson fra lejligheden og Uppsala. Han skal på ferie på Mallorca.



… men drukner sorgerne

Benny og Lars fortsætter med at være sammen med pigerne. De bor på hotel et par nætter, de indlogerer sig under falske navne. De fortsætter med at feste, og i deres berusede tilstand synes de pludselig, at livet er skønt, og at det er værd at leve.

Brünner kontakter sin søster i Västerås og får hende til at overtale hendes forlovede til at hente resten af hans penge i faderens garage og komme til Uppsala med dem. Han skal få 1.000 kroner for besværet. Forloveden bider på krogen og kommer med pengene uden at tænke nærmere over, at han dermed gør sig medskyldig i en forbrydelse.

Benny og Lars overvejer nu at forlade Uppsala. De føler sig ikke helt sikre der. Benny har gemt våbene i Nilsons lejlighed i håbet om, at ingen vil finde dem der. Situationen bliver mere kritisk, efter at Lars har snakket med sin bror i Surahammar, og denne har fortalt ham, at politiet leder efter såvel ham som Benny.

En af pigerne er rejst til Visby på en uges ferie. De får den idé at rejse efter hende. De kan måske føle sig sikre på Gotland. Som sagt så gjort. De bestemmer sig til at rejse. De kører i Bennys bil mod Stockholm. Ikke langt fra Arlanda får de motorstop. Trods mange forsøg nægter motoren at starte. De efterlader bilen og blaffer ind til Stockholm. Om aftenen tager de båden fra Nynäshavn. Brünner har været flink og givet Benny omkring 11.000 kroner af sine penge som et plaster på såret.

I Visby lever de nogle hektiske dage. De mødes med pigen fra Uppsala og får også overtalt den anden veninde fra Uppsala til at komme. Hun behøver ikke at tænke på udgifterne. De betaler turen.

Dagene går hurtigt. De lejer et hus sammen med pigerne, efter at de har boet på hotel de første par dage. Aftenerne tilbringer de med at feste og besøge forskellige restauranter. Det er ikke vanskeligt at bruge penge. I særdeleshed ikke penge man har fået ved et røveri. I løbet af de fire til fem dage på Gotland bruger de cirka 8.000 kroner.



Enden

I slutningen af august vender de tilbage til Uppsala. De opholder sig dels i Nilssons lejlighed og dels på hotel. De er klar over, at det er et tidsspørgsmål, inden de bliver taget af politiet.

Den 30. august er dagen. Først anholdes Benny og et par timer senere Lars. Det føles næsten som en befrielse. Spændingen har været for stor. For Brünners vedkommende har fraværet og bekymringen for familien sat sine spor. Det er ligeså godt at få sagen overstået. Jo før jo bedre. De tilstår begge to uforbeholdent røveriet.

Det viser sig også, at politiet har gode beviser mod dem. Brünners fingeraftryk er blevet fundet på haglgeværet. Pengene, der blev fundet hos Roger, er blevet bundet til røveriet, tapen, som landpostbudet blev bundet med, ligeledes. Det kan altså ikke betale sig at stritte imod, og det gør de heller ikke.



Røveriets facit – tabte år

Underretten i Köping fængsler dem et par dage efter som mistænkt for røveriet mod landpostbudet fra Surahammar den 15. august 1978.

Samme ret afsiger senere dom i sagen.

Benny Berglund idømmes fem års fængsel. Han appellere dommen til højesteret, som imidlertid bekræfter underrettens dom.

Lars Brünner idømmes fire år og tre måneders fængsel. Han appellere ikke dommen, men acceptere straffen.

Med hensyn til Erik Nilsson i Uppsala, der ændrede sin forklaring på væsentlige punkter under retssagen, så afviste underretten tiltalen om hæleri og tilbageholdelse af viden.

Den mand, der kørte Brünners andel af de stjålne penge fra Västerås til Uppsala, modtog en betinget dom for sin medvirken.

Benny Berglunds bror Roger slap for at blive tiltalt for hæleri på grundlag af en lægeerklæring om hans helbredstilstand.

Dermed blev der sat punktum for en meget opsigtsvækkende sag, der i løbet af efterforskningen havde givet så mange positive detaljer, at sagen til sidst kunne opklares.

Man må inderligt håbe, at vores afholdte landpostbude får lov til at gå i fred i fremtiden. Der er allerede blevet lavet sikkerhedsregler, der vil gøre det mere vanskeligt at gennemføre nye overfald.

Desuden er man ved at lægge arbejdsmetoderne om, så det i fremtiden ikke vil være så givtigt at begå et røveri mod et landpostbud.







Temporøveriet


I sidste års udgave af Nordisk Kriminalreportage bliver der fortalt om et anderledes røveri i Malmø, hvor offeret samarbejdede med røveren. Siden dette røveri er der begået et – endnu mere anderledes – røveri i Malmø. Dette røveri, der bliver beskrevet i denne artikel, var der også nogle »indefra«, der samarbejdede med dem, der udførte røveriet.



Malmø, en helt almindelig lørdag den 25. februar 1978. Klokken er omkring 17.30, og varehuset har lige lukket. Tempo, på Trianglen i Malmø, er tømt for handlende. Tilbage i forretningen er kun chefen, to kasserersker og en vægter. Disse skal rydde op og placere de indkomne penge på et sikkert sted.

Her begynder historien om et af de mest interessante og samtidig et af de røverier, som politiet i Malmø har haft sværest ved at opklare.



Beskrivelse af stedet

Varehuset Tempo ligger i Malmøs centrum, på hjørnet af Södra Förstadsgatan – Spångatan. Varehuset er i to etager. Stueetagen rummer selve forretningen, på første sal ligger bl.a. cafeteriaet og kontorer.

Man kommer ind i forretningen fra Södra Förstadsgatan. Lige ved siden af på den samme gade er personaleindgangen. Fran Spångatan kan man også få adgang til Tempos kontorer på førstesalen. Fra Spångatan er der også en indgang der fører op til førstesalen fra Spångatan, kommer man først ud i en gård, hvor der er indgang til de lejligheder, der ligger i samme bygning som Tempo. I den omtalte gård er der også en dør, der fører direkte ind i Tempos kontorer.



Overfaldet

Chefen og de to kasserersker samlede dagskasserne sammen og kørte derefter i elevator sammen med vægteren op til kontorerne, hvor de skulle lægge de forskellige pengekassetter i centralkassen. På første sal gik de ind i det rum, hvor der er et pengeskab. Der var intet usædvanligt at se. De to kasserersker åbnede pengeskabet og lagde pengekassetterne ind. Chefen står ved siden af. Vægteren er også i rummet og står med ryggen til et tilstødende kontorlokale.

Pludselig bliver døren bag vægteren åbnet, og en mand klædt i overall og med en sort hue trukket ned over ansigtet løber ind i rummet med en pistol i hånden. Denne mand slår vægteren i gulvet med det samme, og de øvrige får besked på at lægge sig på gulvet. Derefter kommer der yderligere to mænd ind i rummet. Personalet bliver bundet med hænderne på ryggen, og derefter får de bind for øjnene og munden. Røverne tager de penge, der ligger i pengeskabet – såvel gårsdagens som dagskassen er der. Inden røverne forlader varehuset, tager de vægterens nøgler. Vægteren kommer efterhånden fri og kan alarmere politiet. Dette skete omkring klokken 17.45.



Storalarm

Røveriet udløste naturligvis storalarm hos politiet. Det var jo et usædvanligt røveri, der var blevet begået i Tempos lokaler. Røverier finder jo normalt sted, når pengetransporterne er på vej fra varehuset til f.eks. bank eller bankboks. Man var også klar over, at det var en betydelig sum penge, der var blevet stjålet.

Samtidig med at politiets teknikere foretog undersøgelser på gerningsstedet, begyndte afhøringerne af dem, der havde været til stede ved røveriet. Alle var mere eller mindre chokerede.



Maskerede mænd

Den 45-årige chef fortalte følgende om røveriet:

Da alle, altså ham selv, vægteren og de to kasserersker var inde på kontoret, blev døren til et tilstødende kontor pludselig åbnet. En maskeret mand kom ind i kontoret bevæbnet med en pistol eller en revolver. Han gav med det samme personalet besked på at lægge sig på gulvet. Lige efter kom endnu en mand, han var også maskeret, ind i rummet. Han kom ind af den dør, som personalet tidligere var kommet ind af. Der var ikke andet at gøre end at lægge sig på gulvet, som røverne havde givet besked på, og Frisk – som chefen hedder – fik proppet et stykke tøj i munden og trukket en plastikpose ned over hovedet.

Frisk bemærkede, at en af røverne mishandlede vægteren. Frisk fortæller, at han kun har set to røvere. Han var imidlertid helt overbevist om, at endnu en eller flere måtte have hjulpet til. Ifølge Frisk snakkede røverne tysk sammen. De to gerningsmænd var klædt i blå overalls. De var 175-180 cm høje og var almindeligt bygget. Omkring et minut efter at røverne har forladt lokalet, kommer vægteren fri og kan hjælpe de andre. Vægteren alarmerede også politiet. Frisk fortæller, at røveriet fandt sted lige efter klokken 17.30. Han mener, at det hele varede omkring 10 minutter.



Kommando på tysk

En 55-årig kassererske – Doris Karlsson – beskrev røveriet på denne måde:

På dagen for røveriet, da samtlige kassebeholdninger var blevet afleveret og lagt i den såkaldte panservogn, gik Doris Karlsson og en anden kassererske, vægteren og chefen hen til den elevator, der er åben, og som de plejer at bruge, når de skal op til kontorerne. Fru Karlsson og den anden kassererske kørte med elevatoren op til første sal, de havde »panservognen« med sig. Vægteren og chefen gik i overensstemmelse med reglerne op ad trappen. Omkring kl. 17.35 er de oppe på første sal. Fru Karlsson mener, at det var vægteren, der låste døren op til det lokale, hvor pengeskabet står, og de gik alle ind. Vognen med pengekassetterne blev kørt hen til pengeskabet. Den anden kassererske låste pengeskabet op. Vægteren stod med ryggen til den dør, som de lige var kommet ind af. Lige i nærheden stod chefen.

Da fru Karlsson og den anden kassererske havde lagt alle sedlerne ind i pengeskabet, bliver en dør revet op, og fru Karlsson ser en person klædt i blå overall og med en sort hætte over hovedet komme ind i rummet. Dette menneske gav dem ordre til at lægge sig på gulvet. Fru Karlsson smed sig ned tæt ved pengeskabet. Hun bemærkede, at endnu en person kom ind i rummet og viftede med en forskærerkniv mod hende.

Da fru Karlsson havde lagt sig ned på gulvet, hørte hun en mand jamre sig, og hun opfattede også, at der blev slået. Så blev hun bundet med hænderne bag på ryggen, og derefter blev hendes fødder også bundet. Man brugte tøjsnor. Fru Karlsson lå hele tiden med ansigtet mod gulvet. Til sidst blev hun kneblet, og fik bind for øjnene. Hun kan huske, at den anden kassererske sagde »ikke så hårdt«. Fru Karlsson hørte også, at en eller anden sagde med kommandorøst på tysk »achtung – arbeiten«. Der blev kun sagt disse to ord.

Fru Karlsson mener, at hun lå på gulvet i omkring fem minutter, og hun hørte noget, der blev slæbt hen over gulvet. Kort efter kom chefen og befriede hende for båndene. Lige inden dette havde hun hørt, at noget glas blev knust, men hun så ikke, hvad det var. Fru Karlsson konstaterede bagefter, at telefonledningerne var blevet revet over. Fru Karlsson kunne ikke give noget signalement af røverne.



Bevæbnede

Den yngste af kassererskerne – Birgitta Persson – fortalte følgende:

Hun arbejdede i informationen som kassererske, og hun havde til opgave at modtage varehusets penge fra de forskellige kasser, når varehuset lukkede om aftenen. Hun har ansvaret for, at pengene bliver bragt op på kontoret på første sal, og at de bliver langt i pengeskabet.

Den omtalte lørdag lukkede varehuset klokken 17.00, og de sidste kunder forlod forretningen omkring kl. 17.15. Tidligere på dagen, klokken 16.15, havde Birgitta Persson været oppe på kontoret og havde bl.a. vist en anden ansat pengeskabets kombination. Klokken 17.37 (hun så på sit ur) begyndte transporten op til kontoret. Birgitta Persson og Doris Karlsson tog vognen med i elevatoren op til første sal. Vægteren åbnede døren til kontoret. Birgitta Persson tændte lyset og stillede sig med ryggen til døren, der fører ind i rummet. Birgitta Persson åbnede pengeskabet og trak vognen hen ved siden af. Chefen og Doris Karlsson stod ved siden af hende.

Da de var begyndt at lægge pengene ind i pengeskabet, hørte Birgitta Persson en lyd fra et tilstødende kontor. Da hun ser op, ser hun en maskeret person stå i døråbningen, og bag denne står endnu en maskeret person. De havde begge to sorte hætter over hovedet med åbninger til øjnene. Birgitta Persson, der blev rædselsslagen, opfattede endvidere, at de to mænd var klædt i overalls.

Den højeste af mændene havde en pistol med et langt løb, der var sort. Birgitta Persson smed sig straks ned på gulvet. Hun hørte, at vægteren skreg og hørte også et knippelslag. Det eneste, hun hørte, da hun lå på gulvet, var »lig stille«, sagt på svensk, og hun lagde ikke mærke til nogen accent.



En af røverne kom hen og satte en pistol i ryggen på hende. Birgitta Persson dirrede over hele kroppen, og pistolmanden sagde til hende, at hun ikke skulle være bange. Han lød helt venlig, og hans stemme var helt rolig. Derefter blev Persson bundet på hænder og fødder og fik bind for øjnene. Hun hørte, at pengeskabet blev plyndret. Hun mener, at der var mindst 400.000 kroner i sedler i pengeskabet. Birgitta Persson mener, at hun havde ligget omkring 10 minutter på gulvet, da hun hørte, at en rude blev slået i stykker. Derefter blev der helt stille i lokalet.



Vægteren slået ned

Den 45-årige vægter – der i denne artikel bliver kaldt Lars Järnström – oplevede røveriet på følgende måde:

Denne lørdag mødte han på arbejde klokken 05.45, og klokken 06.00 lukkede han op for regøringsassistenterne, der kommer ind ad personaleindgangen på Södra Förstadsgatan. Derefter havde han fri fra klokken 08.30 til klokken 12.00 for derefter at være på arbejde til klokken 18.00. Tempo lukkede klokken 17.00, men der var kunder i forretningen indtil klokken 17.15. På dette tidspunkt opholdt han sig ved udgangen til Södra Förstadsgatan for at kontrollere, at der ikke kom nogle kunder ind i forretningen. Chefen stod ved indgangen fra Spångatan.

Derefter fik Järnström besked af chefen, at varehuset var tomt, og så låste Järnström indgangsdøren fra Södra Förstadsgatan. Derefter gik han hen for at kontrollere, at indgangen fra Spångatan også var låst. Mens kassererskerne talte deres kasser op, gik Järnström en runde i de forskellige afdelinger for at kontrollere, at alle døre var låst. Derefter gik han hen til kassererskerne i informationen, hvor man talte kasserne op.

Så blev pengene transporteret op til varehusets kontorer på første sal. Järnström sørgede for, at damerne med pengevognen kom ind i elevatoren, og derefter løb han selv op ad trappen. Han mødtes med kassererskerne ved elevatoren på første sal. Chefen løb op ad trappen sammen med Järnström.

Kassererskerne kørte vognen ind på kontoret. Chefen og Järnström gik ind, og døren blev låst igen.

Järnström bemærkede ikke noget usædvanligt, alt så ud, som det plejede.

Da kassererskerne begyndte at lægge sedlerne ind i pengeskabet, stod Järnström ved døren og holdt sin knippel og nøgler i højre hånd. Han lagde mærke til, at døren bag ham ind til et tilstødende kontor blev åbnet. Han vendte sig om og så en person i overalls, med en sort hue over ansigtet og en pistol i højre hånd. Pistolen havde et langt løb. Røveren talte med accent og gav ordre til, at de alle skulle lægge sig på gulvet.

I det samme slog Järnström med sin knippel mod gerningsmandens højre arm. I samme øjeblik, som Järnström slog med knippelen, greb røveren fat i den og rykkede til og slog derefter Järnström i nakken. Järnström kan ikke sige, om røveren slog med knippelen eller hånden. Han faldt om på gulvet men kom straks på benene igen. Røveren tog fat i Järnströms jakke og smed ham igen ned på gulvet, så Järnström slog hovedet mod et eller andet. Han mistede bevidstheden et kort øjeblik. Da han kom til sig selv igen, så han endnu en person i rummet. Denne var også mørkklædt og maskeret. Järnström kan ikke give en beskrivelse af mændene.

Da Järnström vågnede var hans hænder bundet på ryggen, og røverne var ved at binde hans fødder sammen med hænderne. Järnström fik også bind for øjnene og munden.

Han hørte helt tydeligt, at røverne snakkede sammen på tysk. Han kunne imidlertid ikke forstå, hvad de sagde. Järnström gjorde modstand, da han lå bundet på gulvet men kunne ikke komme fri. Derefter hørte han, at en rude blev slået i stykker, og at mændene forlod rummet. Så blev alt stille. Efter et par minutters forløb kom Järnström fri, og han kunne derefter hjælpe chefen og de to damer fri. Bagefter alarmerede han politiet.



Undersøgelse af gerningsstedet

Samtidig med afhøringerne af ofrene begyndte politiet deres undersøgelse af gerningsstedet. Man konstaterede, at kontoret er beliggende i bygningens førstesal, og at det består af to rum. I det største af lokalerne er der ekspeditionsluger med to glasruder i hver. Glasruderne kan åbnes ved at man skubber dem til siden. Den ene af glasruderne var knust, så der var et 60x60 cm. stort hul. Døren, der fører ind til selve kontoret har en dobbeltlås med cylinder, og i døren er der en glasrude. Låsen til denne dør bliver reguleret elektrisk ved en kontakt, der er placeret på skrivebordet i kontoret. Glaslugerne, vinduerne og dørene er forsynede med alarmanordninger.

Lige udenfor kontoret med pengeskabet er der et venteværelse. I dette venterum er der en dør (branddør), der fører ud i trappen med adressen Södra Förstadsgatan. Alle døre er forsynede med alarm. I venteværelset er der også en dør ind til et toilet. I den østvendte del af venteværelset er der en dør, der fører ud til en gang. Denne gang er ca. 20 meter lang. Her er nogle døre, der fører ind til bageriet. I den sydlige ende af gangen er der en dør, der fører ud til en trappe. Denne trappe fører ned til bygningens kælder. I den østlige del af gangen er der en personaleelevator.

I gangen er der også seks vinduer, der vender ud mod gården. Denne gård ligger på højde med bygningens førstesal. Lige ved siden af vinduerne er der en altandør, der fører ud til gården. Døren er forsynet med en råglasrude, så man kan altså ikke se gennem den. Da undersøgelsen af stedet begyndte, kunne man konstatere, at døren, der fører ud til gården, var ulåst. Denne dør skal altid være låst. Det blev også konstateret, at der stod et vindue åbent i det vinduesfag, der var nærmest den omtalte dør. Udenfor i gården, et par meter fra døren, fandt man et nøgleknippe med ni nøgler. En af disse nøgler passer til låsen i døren mellem gangen og gården. Nøgleknippet tilhørte vægteren, der var blevet slået ned af røverne. Inde i kontoret fandt man en masse rebstumper og tøjstykker, som røverne havde brugt, da de bandt personalet.



Sandsynlige ind- og udgangsveje

Adgangen til venteværelset og gangen kan have sket gennem den omtalte altandør eller eventuelt gennem vinduet, der også vender ud mod gården. Forudsætningen for at komme ind ad disse veje er, at døren skal have været ulåst, eller at der skal have været et eller andet galt med vinduet. Man kan også være kommet ind gennem kælderen og så fortsat ind i gangen via trappen. Om dagen står døren mellem gangen og trappen åben. Endnu en mulighed er, at man er kommet via cafeteriaet og bageriet.

Røverne forlod sandsynligvis bygningen ad gangen og altandøren, der vender ud mod gården. Eventuelle fingeraftryk blev sikret på ydersiden af den tidligere omtalte ekspeditionsluge.



Fakta og teori

Efterforskningen var begyndt, og hvad havde man at arbejde med? Ikke meget. Hos kriminalpolitiet vidste vi, at røveriet måtte være blevet udført af nogle mennesker, der havde planlagt hver eneste detalje. Man gør jo ikke røverier af denne slags i aflåste lokaler, hvis man har vanskeligheder med at komme ind i bygningen. Man begår især røverier mod pengetransporter til og fra banker, bankbokse etc. Vi vidste, at der var henved 400.000 kroner i kassetterne.

Vi fandt også hurtigt ud af, at dette røveri ikke kunne gennemføres, med mindre at røverne gennem information og andet havde fået en grundig beskrivelse af varehusets lokaliteter. Man kan f.eks. være sikker på, at en eller flere af gerningsmændene må have været oppe og se, hvordan førstesalen i Tempo ser ud.

Den kendsgerning, at døren til gården stod åben, forstærker mistankerne om, at røverne har fået hjælp »indefra«. Altandøren kan overhovedet ikke åbnes uden nøgle.



To hvide – en sort

Som så mange gange før må man nu håbe på, at der er nogle, der har gjort nogle iagttagelser i forbindelse med røveriet.

En 12-årig dreng, der boede lige overfor gården med den omtalte altandør, gjorde en iagttagelse ved 17-tiden (præcist fordi han tilfældigt kiggede på køkkenuret). Fra vinduet så den 12-årige dreng tre mænd, der gik i gården hen mod altandøren. De to første havde almindelige overalls på, den tredie var neger. Drengen så kun på de tre mænd i kort tid. Det var jo en meget interessant oplysning – dels at to af mændene var klædt i overalls, og dels at den tredie person var neger. Drengen kunne give et svagt signalement af mændene, og man fandt frem til, at den højeste af de tre var ca. 180 cm. høj. Negeren var flot klædt på i sorte bukser og lysebrun ruskindsjakke.



Bil med lukket bagende

En ældre dame henvendte sig til politiet for at fortælle, at hun ved 18-tiden denne lørdag var udenfor Tempo på Spångatan. Hun så en mand, der gik hen til en personvogn, som holdt parkeret på Spångatan i retning mod Bergsgatan. Denne mand var klædt i blå overalls og bar på en værktøjskasse. Han gik med hurtige skridt hen til bilen og satte sig ind på det højre forsæde. Samtidig med at denne mand steg ind i bilen, kom endnu en person i overalls ud af døren Spångatan 1 og gik hen til den omtalte bil og satte sig på førersædet. Derefter kørte bilen fra Spångatan i retning mod Bergsgatan. Med hensyn til bilen fortæller hun, at den var mørkegrøn eller måske brun og havde en lukket bagende. Dette med den lukkede bagende gjorde oplysningerne interessante.



Enig – tre mænd

En 15-årig dreng havde også haft øjnene med sig denne lørdag. Ved 17-tiden stod han og en kammerat ved trappegangen til Spångatan 1. De så da tre mænd, der kom med elevatoren fra stueetagen op til gården. Den ene af mændene var neger og klædt i en brun læderjakke og blå cowboybukser. En af de andre mænd var ligeså høj som negeren, ca. 180 cm og havde blå overalls og en mørk strikket uldhue. Manden bar også på en grålakeret værktøjskasse i metal.



Hovedvidne

Sagens hovedvidne blev imidlertid en 28-årig polsk kvinde, der tilfældigt opholdt sig i Sverige ved tidspunktet for røveriet. Denne lørdag var hun beskæftiget med at hjælpe en polsk veninde med at vaske trapper i Tempo ved Spångatan. Den polske kvinde mødte med sikkerhed de tre røvere, da de var på vej væk fra gerningsstedet. Hun stod på trappen til Spångatan, da gerningsmændene var på vej ned ad trapperne. Klokken var mellem 17 og 18.

En af mændene var neger. Hun ville gøre dette helt klart ved at sige, at det var en »pæn neger«, hvad dette så indebar. Han var temmelig høj, 185 cm, meget slank, og han havde en kort, lysebrun skindjakke på. Negeren havde også en af de moderne kasketter på.

Den polske kvinde fortalte endvidere, at negeren ved 16-tiden den samme lørdag var kommet ned ad trappen på akkurat samme måde. Han havde endda sagt »hej« til den polske kvinde. Hun er endvidere helt overbevist om, at de to andre i negerens selskab var jugoslavere. Og her kommer noget interessant.

Da en af jugoslaverne gik forbi den polske kvinde, tabte han sine solbriller. Den polske kvinde sagde til ham på jugoslavisk, »Du tabte vist solbrillerne«. Manden forstod dette og samlede solbrillerne op. Han var 175 cm. høj, ret muskuløs og omkring 35 år. Den polske kvinde lagde også mærke til, at den ene jugoslav bar på en værktøjskasse. De to jugoslaver var klædt i overalls.

Dette var naturligvis nogle gode oplysninger at få. Det var et lille, bitte stykke ad vejen til opklaring. Den polske kvinde var helt sikker på sine oplysninger.



Hjælp »indefra«

Som vi tidligere har konstateret, må gerningsmændene have fået hjælp »indefra«. Men af hvem?

Vi begyndte at undersøge forskellige personer, der arbejdede i Tempol.

Vi kom frem til, at vægteren Järnström burde kunne give bedre oplysninger om bl.a. gerningsmændenes signalement, så han blev kaldt til en ny afhøring dagen efter røveriet. Han fortalte om sit arbejde med hensyn til låsningen af dørene om lørdagen og om sine iagttagelser af røverne.

Järnström havde fået nogle skrammer, så han tog på skadestuen for at blive behandlet.



Puslespil

Vi forsøgte at finde ud af, hvem der stod for rengøringen i Tempo, men det viste sig at være vanskeligt at finde ud af. Under alle omstændigheder kom vi i kontakt med en græsk rengøringsassistent på første sal. Netop om lørdagene gjorde denne rent sammen med sin kone. Han gjorde bl.a. rent i cafeteriaet og bageriet på den samme etage.

Grækerens normale arbejdstid er mellem 13 og 17. Sådan var det også denne lørdag. Han havde ikke bemærket noget specielt og hans kone heller ikke. Den eneste, han plejer at møde om lørdagene efter klokken 15, var vægteren, der går sin kontrolrunde. Det gjorde han også denne lørdag, og klokken var omkring 16.50, da han hilste på vægteren, der spurgte, »er I færdige nu til at gå hjem«. Vægteren talte med dansk accent (det var altså Järnström). Ved 17-tiden forlod grækeren og hans kone bygningen.

Den græske mand kom med en tilføjelse ved en senere afhøring. Det gik ud på, at han havde mødt vægteren to gange. Første gang var klokken 16.40, da vægteren låste en dør, der fører ind til et rum, hvor cafeteriaets personale drikker kaffe. Ti minutter senere mødte han igen vægteren på første sal, og det var dengang, vægteren havde spurgt, om de var færdige og skulle hjem nu.

Det virkede helt håbløst med hensyn til at finde frem til noget, der kunne bringe en løsning på problemet. Vi havde tre formodede gerningsmænd, en neger og eventuelt to jugoslavere men heller ikke mere. Ja, vi stod selvfølgelig med den kendsgerning, at disse tre udlændinge havde fået hjælp »indefra«, men af hvem?

Der var gået omkring en uge, da vi snakkede med nogle af Järnströms vægterkolleger. Vi snakkede om, hvordan de arbejdede og specielt om lørdagen. Der var lidt forskel i deres rutiner, hvilket i og for sig ikke er så mærkeligt.

En lille detalje, som vi bemærkede, var, at vægterne egentlig ikke havde noget at gøre oppe på første sal omkring de tidspunkter, som grækeren havde fortalt.

Oplysningerne om vægternes arbejdsmetoder og Järnströms kontrolrunder den aktuelle lørdag var ikke specielt interessante, men der var alligevel grund til at undersøge det nærmere.

Som tidligere nævnt var Järnström på skadestuen efter røveriet. Da vi modtog lægeerklæringen, stod der ikke noget om eventuelle kvæstelser, der kunne sættes i forbindelse med overfaldet. Vi reagerede lidt, da Järnström ifølge sit eget udsagn var blevet slået i gulvet og desuden bundet ganske stramt.



Oplysningerne passer ikke

Den 13. marts fandt vi grund til at indkalde Järnström til et supplerende forhør. Han fortalte igen helt troværdigt om, hvordan han havde oplevet situationen. Men da vi til sidst kom ind på de gange, hvor den græske rengøringsassistent havde mødt ham, sagde Järnström, at han havde mødt en kvindelig rengøringsassistent på et eller andet tidspunkt mellem 15.15 og 15.30 den aktuelle lørdag. Han sagde ikke noget om, at den mandlige rengøringsassistent åbenbart havde set ham på første sal klokken 16.50. Järnström gik så langt, at han benægtede, at han overhovedet havde været på første sal omkring kl. 16.50 denne lørdag. Han tilføjede dog, at han muligvis havde været oppe for at låse en tilholderlås mellem klokken 15.30 og 16.50. Han kan dog ikke huske, at han skulle have gjort det netop denne lørdag. Hvis han har gjort det, er han gået op af personaletrappen og den samme vej ned.

Dette medfører, ifølge Järnström, at han umuligt kan have gået den vej, som den græske rengøringsassistent påstod.



Vægteren anholdes

Afhøringen af Järnström havde trukket temmelig længe ud, og klokken var 16.30, da vi syntes, at det var på sin plads at kontakte anklagemyndigheden. Den 13. marts klokken 17.30 blev Järnström underrettet om, at han var anholdt som mistænkt som medhjælper til et groft røveri.

Denne meddelelse må have været svær at modtage for Järnström. Fem minutter før havde han jo været påtaleberettiget (havde været udsat for et røveri), og nu var han mistænkt for at have medvirket til røveriet. Järnström tog anklagemyndighedens beslutning meget rolig og behersket og sagde, at politiet »var på skovtur«. Hvis vi ikke allerede var i skoven, så var vi måske på vej derud. Vi havde jo kun et vidne, der havde set Järnström på et sted, hvor han ikke burde være. Han kunne jo været gået forkert. Nå, men Järnström tilbragte de næste par dage hos politiet, hvor han uddybede sine forklaringer om den lørdag, hvor Tempo var udsat for et røveri.



Trådene bindes sammen

Järnström fortalte om sine familieforhold, sin økonomi m.m. Han boede sammen med sin forlovede, Milla, som han havde mødt i Göteborg i 1976. (Navnet Milla er fingeret ligesom de øvrige navne i denne artikel) Sammen med dem bor Millas to børn fra hendes tidligere ægteskab. Järnström lejede en bil den 11. marts, altså to dage inden politiet begyndte at tale med ham. Først skulle han betale 2.500 kroner i afgift, da han lejede bilen, og han skulle derefter betale 1.080 kroner om måneden. Det er temmelig mange penge, men Järnström syntes ikke, at han havde råd til at investere i et køb af en bil. Hans forlovede Milla har en søster i Malmø, der hedder Lina Dodo. Hun er gift med den jugoslaviske statsborger Sabo Dodo. Lina er døvstum.

Da vi hørte navnet Sabo Dodo, kan vi ikke nægte, at vi reagerede, da det er et kendt navn for politiet. Sabo havde haft en del lyssky forretninger indenfor klubbranchen, og det var ikke det bedste navn, Järnström kunne nævne. Järnström og Sabo kom ikke specielt godt ud af det med hinanden. De mødtes kun ved højtiderne. Järnström fortalte endvidere, at Sabo kom til Göteborg fra Malmø, hvor han tidligere har haft en restaurant, der hed Arizona. Sabo og hans kone flyttede siden tilbage til Malmø igen.



Benægter næsten alt

De oplysninger, som Järnström havde givet om Sabo, fik os straks til at afhøre denne.

Der var noget, som vi var nødt til at spørge Sabo om: Mens vi arbejdede med sagen, kom der oplysninger fra nær og fjern. Vi modtog bl.a. den oplysning, at Sabo engang i midten af januar havde været sammen med en jugoslav og en neger i varehuset Mobilia i Malmø.

Vi syntes, at vi kunne begynde at lægge den ene brik efter den anden i puslespillet, og så håbede vi, at puslespillet skulle blive færdigt, og at der ikke ville mangle nogle brikker.

Sabo mødte glad og fornøjet op til afhøringen og viste ingen tegn på nervøsitet. Han lo ad alting, og vi udspurgte ham, om hans samkvem med Lars Järnström.

Det første, Sabo fortalte os, var, at han havde ændret navn i forbindelse med, at han var blevet svensk statsborger. Han bliver dog i denne artikel fortsat kaldt Sabo.

Der kom ikke noget specielt frem under afhøringen, men da vi spurgte om negeren og besøget i Mobilia, svarede Sabo, at det måtte være en fejltagelse. Han gik så langt, at han sagde, at han ikke kendte nogen neger. Muligvis kendte hans søn, Miro, der læser medicin i Lund, en studiekammerat, der er neger.

Sabo fik lov til at gå hjem i samme gode humør, som da han kom.



Vægteren løslades

Det nærmede sig det tidspunkt, hvor anklageren skulle beslutte, om Järnström fortsat skulle fængsles, eller om han kunne blive løsladt. Da afgørelsen blev, at Järnström skulle løslades, blev vi klar over, at vi måtte finde en ny indfaldsvinkel.

Men efterforskningen blev på ingen måder lagt på is. Järnström var stadigvæk mistænkt, da han den 5. december 1978 igen blev indkaldt til forhør. Han var da ledsaget af sin beskikkede forsvarer. Jäårnströms økonomiske situation var blevet kontrolleret gennem afhøringer af forskellige personer samt af ham selv. De afgivne oplysninger var blevet grundigt undersøgt, og vi ville gerne have, at han skulle gøre rede for en del bemærkelsesværdige ting. Järnström skulle igen beskrive dagen for røveriet og prøve at huske det, så godt han kunne. Man kan imidlertid ikke undgå at lægge mærke til, at han ved hver afhøring kommer med forskellige oplysninger på væsentlige punkter. Det er især iøjnefaldende med hensyn til de forskellige kontrolrunder, han gik i varehuset i løbet af lørdag eftermiddag. Når man fortæller ham, at han afgiver forskellige forklaringer, svarer han altid, at han ikke kunne huske alle detaljer fra begyndelsen.



Kontante forretninger

Da Järnström bliver spurgt, hvor ofte han ser Sabo, svarer han, at det bliver til en 4-5 gange om måneden. Sabo har flere gange foreslået, at de skal åbne en restaurant sammen. Men det har Järnström ikke lyttet til, da han ikke kunne tænke sig at have Sabo som kompagnon. Järnström fortæller endvidere, at Sabo i september måned 1978 købte en blomsterforretning i Malmø for 11.000 kroner. Järnström hjalp bl.a. Sabo med at tale med værten. Kort efter solgte Sabo forretningen for 18.000 kroner.

Under dette forhør kom det også frem, at Järnström i oktober måned købte en helt ny Austin. Han betalte 16.000 kroner kontant. Han sagde, at han havde sparet disse 16.000 kroner op – både han og Milla havde lidt i banken, da de kom fra Göteborg til Malmø.

Järnström har også været på udenlandsrejser i løbet af året. Først var han i Paris, og derefter var han i Danmark sammen med Sabo.

Järnström kommer ind på, at han kun kender Sabos søn, Miro, gennem faderen. Miro og hans forlovede har været i U.S.A. i løbet af året. Järnström ved også, at Sabo mindst to gange har været ovre at besøge sin bror i Canada. Han fortæller, at Sabo har snakket om, at hele hans familie vil emigrere til Canada. Järnström selv har også overvejet dette.

Järnström havde ikke kun besøgt Paris og Danmark, men han havde også været med Milla i Jugoslavien. Det havde været i september 1978. Det kommer snart frem, at også Sabo og hans kone havde været med på denne tur.

Denne dags afhøring af Järnström sluttede, og han forlod politistationen som en fri mand.



Store udgifter

Vores interesse for Sabo blev absolut ikke mindre, og derfor syntes vi, at det ville være en god idé at tale med ham. Det skete den 5. december 1978. Sabo er mindst ligeså imødekommende og glad ved denne afhøring som ved den første. Han fortæller glad, at han får 2.400 kroner netto pr. måned i understøttelse, og hans kone får 1.800 kroner netto om måneden. Sabo fortæller også, at han købte blomsterforretningen for 11.000 kroner. Han gav 2.300 kroner i udbetaling, resten skulle han betale med 1.000 kroner om måneden. Nogle uger senere solgte han forretningen for 18.000 kroner, og så betalte han, hvad han skyldte. Den handel tjente han over 8.000 kroner på. Den 29. oktober tog han til Canada sammen med sin kone og søn. Det kostede ca. 7.500 kroner. Det kom frem, at Sabo også havde været i Canada i maj måned. Denne tur kostede 5.000 kroner. Grunden til denne rejse var, at han havde til hensigt at emigrere, og han havde allerede sendt emigrationsansøgningen ind. Ifølge Sabo havde Järnström også planer om at emigrere.



Interessant ven

Vi kontrollerede disse oplysninger om Sabos og Järnströms emigrationsansøgninger, og det var korrekt. De havde imidlertid begge to fået afslag på deres ansøgninger. Vi havde fundet ud af, at Sabo kendte endnu en jugoslav, Vadis Kovic. På dette tidspunkt fandt politiet, at det var en interessant kendsgerning. Vi spurgte derfor Sabo, om han kendte en jugoslav, der hed Vadis. Han svarede bekræftende, og han så også nogle fotografier, hvor han identificerede Vadis. Sabo havde imidlertid ikke set Vadis i halvandet år. Sidst havde de mødt hinanden i forbindelse med en retssag.

Sabo benægtede heller ikke, at han og Järnström sammen med deres koner havde været en tur i Jugoslavien. Grunden til denne rejse var, at Millas mor var alvorligt syg.

Sabo indrømmede også, at han havde været på ferie i Danmark sammen med familien Järnström.

Der var ikke mere at snakke med Sabo om, og han kunne gå hjem som en fri mand.



Fart på efterforskningen

Efterforskningen fortsatte uden pauser med undtagelse af juledagene. Järnström var stadig mistænkt, men hans advokat pressede på for, at sagen skulle afsluttes for Järnströms vedkommende. I januar 1979 fortsatte vi afhøringerne med uformindsket styrke.

Vi snakkede indbyrdes om, vi nogensinde ville få at vide, hvad der i virkeligheden var foregået på førstesalen i Tempo den februar lørdag for næsten et år siden.

Vi begyndte nu at kigge Sabos handel i forbindelse med købet af blomsterforretningen efter i sømmene. Vi kontaktede den mand, der havde solgt forretningen til Sabo.



Tilbyder rejsechecks

Her kan man sige, at vi kom i kontakt med den rigtige mand på det rigtige tidspunkt. Den 45-årige direktør fortalte, at han på grund af sygdom havde været nødt til at sælge blomsterforretningen. Han havde derfor sat en annonce i en lørdagsudgave af »Sydsvenskan«. En mand ved navn Sabo ringede og sagde, at han var interesseret i forretningen, og det var også Sabo, der købte forretningen for 11.000 kroner. En lørdag formiddag besøgte Sabo blomsterforretningen sammen med en dansker, der sandsynligvis var gift med Sabos søster. Danskerens kone var også med, og direktøren forstod, at danskeren sikkert skulle være Sabos kompagnon. (Danskeren er altså identisk med vægteren Järnström.)

I forbindelse med handelen tilbød Järnström direktøren at sælge ham rejsechecks til en værdi af 25.000 kroner. Såvidt direktøren kunne huske, var checksene udsted i US-dollars. Järnström havde ikke rejsechecksene med sig, men han ville hente dem, hvis direktøren var interesseret i at købe dem. Han sagde noget om, at han ikke selv turde indløse dem i banken. Dette gjorde direktøren mistænksom, og han sagde derfor til Järnström, at han ikke var interesseret.

Dette med rejsechecks til en værdi af 25.000 kroner, kunne få selv den mest søvninge kriminalbetjent til at spærre øjnene op. Hvis dette var rigtigt, hvordan kunne Järnström så forklare, at han var kommet i besiddelse af disse penge? Når man tænker på, at Järnström gennem mange forhør havde gjort rede for sin egen og konens økonomi, så står disse rejsechecks i et endnu mere besynderligt lys. De havde endvidere siddet hårdt i det med afbetalinger o.a., hvordan kunne Järnström så forklare en pludselig indkomst på 25.000 kroner?

Såvel Järnströms kone som Sabo havde jo været tilstede ved denne handel og måtte derfor kende til de 25.000 kroner.



Økonomien roder

Som man kan forstå, så vi frem til afhøringen af Järnström. Dette begyndte den 22. januar klokken 11.20. Samtidig blev Järnströms kone, Milla, også afhørt. Järnström benægtede, at der skulle være blevet snakket om rejsechecks i forbindelse med købet af blomsterforretningen. Han fortalte endvidere, at han overhovedet ikke havde blandet sig i handelen mellem Sabo og direktøren. Under endnu en samtale om Järnströms økonomi fortalte han nu, at han havde cirka 12.000 kroner mere, end han havde fortalt til at begynde med. Dengang sagde han, at han havde 8.000 kroner, da han flyttede til Malmø. Järnström var sikkert klar over, at han var nødt til at hæve sin økonomiske status, da man begyndte at tale om rejsechecks til en værdi af 25.000 kroner. Da han derefter blev spurgt om, hvor han havde fået de 20.000 kroner i Göteborg fra, svarede han, at han havde fået en del penge, da hans forhenværende kone havde handlet med nogle ejendomme.

Af naturlige grunde blev Järnströms forhenværende kone i Göteborg også afhørt. Hun fortalte, at Järnström aldrig havde fået så store beløb, som han hævdede. Det begyndte at se mere og mere dårligt ud for Järnström, men han var tilsyneladende upåvirket.

Milla blev nu indgående afhørt om ægteparrets økonomi. Her kan det nævnes, at Milla var blevet afhørt på et tidligere tidspunkt. Milla fortalte om deres rejser, og det fremgår mere og mere tydeligt, at heller ikke Järnströms kone kan holde intægter og udgifter ude fra hinanden. Det passer simpelthen ikke sammen.



Store summer i omløb

Milla kommer også med en interessant oplysning, da hun fortæller, at hun ejer en lejlighed i Paris sammen med sin tidligere mand. Lejligheden har en værdi af 60.000 svenske kroner, og ved salg af denne lejlighed ville hun modtage 30.000 kroner. Med hensyn til Järnströms besiddelser af checks og hans påståede opsparinger på 25.000 kroner fra hans forhenværende ægteskab bliver hun naturligvis forbløffet over disse oplysninger, som hun ikke anede noget om. Milla fortalte imidlertid senere, at hendes mand havde bedt hende om at købe rejsechecks på hans regning men i hendes navn i en bank i Belgrad, »Ljubljana Bank«, engang i midten af september måned, da de var i Jugoslavien. Hun fortalte endvidere, at de havde købt for mellem 18.000 og 20.000 kroner rejsechecks i US-dollars. Da de kørte hjem fra Jugoslavien gennem Vesttyskland, vekslede de halvdelen af rejsechecksene til svenske penge og fik 6.000 – 7.000 kroner. Det var på denne tur, at Sabo også var med. Da de kom hjem til Sverige blev pengene og rejsechecksene placeret i en bankboks. I oktober måned indløste Milla flere rejsechecks for sin mand.



Fængsles igen

Järnström sagde nu, at han ikke ville snakke mere om sin økonomiske situation, før han havde rådspurgt sin advokat. Dette gør han så, og tirsdag den 22. januar slutter med, at anklageren igen fængsler Järnström som mistænkt for meddelagtighed i groft røveri.

Den samme dag fængsles Järnströms kone, Milla, mistænkt for hæleri.

Samme aften var det igen tid til at prøve lykken hos Sabo.



Stor gæld tilbagebetales

Det skal lige bemærkes, at der er gjort en del forberedelser inden denne afhøring af Sabo. En kontrol af Sabos telefonregning har vist, at han den 1. marts 1978 sendte en telegram på ni ord til en Dennis Nagan, der boede i Johanneshov.

Nagan blev spurgt om, hvad der stod i dette telegram. Han kan ikke huske ordlyden nøjagtigt, men det var noget om, at Nagan skulle ringe til Sabo i Malmø så hurtigt som muligt. Nagan ringede til Sabo, og Sabo spurgte, om han kunne låne 20.000 kroner. Grunden var, at Sabo ville købe en restaurant. Nagan lovede at låne ham pengene, og samme aften kørte hans kone og han selv til Malmø. Nagan fortalte endvidere, at han omkring den 5. – 6. oktober 1978 fik sine 20.000 kroner tilbage. Nagans kone blev også afhørt, og hun gav helt andre oplysninger. Det ender med, at Nagan ændrer sine oplysninger og fortæller, at han sandsynligvis fik et telegram fra Sabo i slutningen af marts. Dette telegram resulterede i, at Sabo tilbagebetalte sin gæld til Nagan på 20.000 kroner.

I marts måned var Sabo altså pludseligt kommet over 20.000 kroner, som han kunne bruge til at tilbagebetale en gæld med.



Flere brikker til puslespillet

Det er tidligere nævnt, at Sabo har en søn, her kaldet Miro. I løbet af efterforskningen er det kommet frem, at Miro har haft tæt kontakt til en farvet mand, »Jim«. Denne Jim har på sin side en veninde i Malmø, der naturligvis blev afhørt. Under denne afhøring fortalte veninden, at hun kendte en farvet mand fra Jamaica, der hed Jim, og som var en god ven af Miro. Pigen fortalte endvidere, at Jim pludseligt rejste til Umeå den 27. eller 28. februar 1978. Hun har nogle dagbogsoptegnelser at støtte sig til. Gennem den tidligere omtalte kontrol af Sabos telefonregning fandt vi også ud af, at der fra Sabos telefon var forlangt noteringen på pigens telefon den 3. februar 1978. På det tidspunkt boede Jim der.

Sabo bliver naturligvis spurgt om alle disse ting, og han svarer mest benægtende. Han har aldrig ringet til den omtalte pige fra sin telefon. Han kan stadig ikke huske, at han skulle have mødt en farvet mand, eller at hans søn skulle have kendt en sådan. Med hensyn til telegrammet siger Sabo, at det sikkert er rigtigt, at han har sendt et telegram til Nagan, hvor denne blev bedt om at ringe til Sabo.

Sabo kender ikke noget til nogen rejsechecks.

Aftenen slutter med, at Sabo bliver fængslet som mistænkt for groft røveri mod varehuset Tempo i Malmø den 25. februar 1978.



Giver op – tilstår

Ægteparret Järnström var ikke i nogen let situation. De sad begge fængslede, og derhjemme var deres to mindreårige børn – ganske vist under betryggende former. Især for Lars Järnström var det svært. Han fik at vide, at hans kone også var anholdt. Den 24. februar 1979 kunne Järnström ikke stå imod længere men tilstod sin meddelagtighed i røveriet. I forbindelse med tilståelsen kunne man mærke en vis form for lettelse, selv om han sikkert var klar over, hvad der ventede ham de næste par år. Stille og roligt med et par tårer i øjnene og ned ad kinderne fortalte han, at han havde åbnet den omtalte altandør i Tempo, så der var fri bane for røverne.



Tænkte på at bakke ud

Järnström mente, at pengetransporterne i Tempo var noget mangelfulde. Derfor kom han ved en eller anden lejlighed i begyndelsen af 1978 til at nævne dette for Sabo. Denne samtale blev snart til blodig alvor, og de begyndte planlægningen af røveriet. Planlægningen foregik hjemme hos Sabo, og de fandt, at fredag eller lørdag aften var det bedste tidspunkt til et røveri, for da var der flest penge. De bestemte at begå røveriet lørdag den 11. februar. Om formiddagen svigtede modet Järnström, og han ville stoppe røveriet. Han ringede til Sabo og sagde, at de ikke kunne gennemføre røveriet den dag, da der var dobbelt vagtmandskab på.

Det blev derefter bestemt, at de i stedet skulle gennemføre røveriet lørdag den 25. februar. Det var Järnströms opgave at låse altandøren op. Sabo skulle sørge for medhjælpere til røveriet, og Järnström havde kun den før omtalte opgave. Det blev den 25. februar, og da Järnström og det øvrige personale var på vej med pengene, fortrød han. Hvad skulle han gøre? Da de nåede op på kontoret, dukkede røverne op. Järnström slog ud efter en af røverne med sin knippel og siger, at hvis han havde haft held til at slå våbenet ud af hånden på ham, så havde han kunnet forhindre gennemførelsen af røveriet.



Kender ikke de andre

Järnström fortæller, at den, der slog ham ned, godt kunne være Sabo. Den anden gerningsmand var betydelig lavere.

Järnström påstår således, at han ikke ved, hvem gerningsmændene er. Han synes, han kan genkende Sabo, men han ved ikke, hvem den anden gerningsmand er.

Ifølge Järnström har Sabo været meget sammen med Vadis i tiden op til røveriet. Järnström fortæller endvidere, at det varede op til 14 dage, efter røveriet, inden han og Sabo mødtes igen. Han spurgte Sabo, hvor pengene var, og denne svarede, at de var gemt. I slutningen af marts ringede Järnström til Sabo og forlangte at få sin andel. De aftalte, at Järnström og hans kone Milla skulle mødes med Sabo i dennes kælder en aften. Det gjorde de så, og Järnström fik 55.000 kroner.



Skænderi om byttet

Järnström syntes, at han havde fået for lidt penge, og da der var gået et stykke tid, kørte han og Sabo til Vadis lejlighed, hvor Sabo sagde, at pengene var blevet gemt efter røveriet. Formålet med besøget hos Vadis var, at de skulle hente de resterende penge. Vadis og Sabo kom op at skændes, og det endte med, at Järnström truede med at gå til politiet og fortælle om røveriet.

Under de fortsatte afhøringer af Järnström kom det også frem, at han, Sabo og Vadis et par gange før røveriet havde mødtes hjemme hos Sabo. Her havde de gennemgået røveriet i detaljer, og et par gange havde der været en farvet mand (Jim) tilstede.

Afhøringerne af Milla fortsatte, og det stod mere og mere klart, at hun havde vidst så meget, at hun kunne mistænkes for hæleri.



Benægter det meste

Man var nu klar over, at Vadis var en tænkelig røver nr. 2. Han blev derfor anholdt med det samme og blev fængslet som mistænkt for groft røveri. Han nægtede og sagde, at han ikke kendte noget til det nævnte røveri.

Efter et stykke tid tilstod Sabo dog, at han havde været med til røveriet. Han fortalte, hvordan han sammen med Järnström og på et senere tidspunkt også sammen med Vadis havde planlagt røveriet i detaljer. Sabo ville imidlertid ikke høre tale om, at han selv havde været med til at udføre røveriet.

Han kom i tanker om, at han bl.a. havde mødt en for ham ukendt jugoslav og havde snakket med denne om, hvor let det ville være at gennemføre et røveri mod Tempo, da pengetranspoorten var meget lidt bevogtet. Ifølge Sabo kunne denne ukendte jugoslav godt have udført røveriet.



Intet godt alibi

Sabo havde endvidere været klog nok til at fremhæve, at han på dagen for røveriet havde været i biografen med sin kone og Milla. Dette blev naturligvis kontrolleret, men tidspunkterne for biografturen og røveriet kunne ikke give Sabo noget alibi.

Det var jo ellers en god måde at skaffe sig et alibi på.

Sabos tidligere nævnte tilståelse om at han var skyldig i medhjælp til groft røveri blev senere trukket tilbage, og Sabo ville kun indrømme, at han havde været med til at planlægge røveriet, men at han aldrig havde udført det.

Sabo tilstod senere groft hæleri, da han havde modtaget 95.000 kroner af udbyttet fra røveriet i Tempo. Han havde fået disse penge af Vadis, og de var blevet gemt i Sabos kælder.



Penge til huskøb

Den 40-årige jugoslaviske statsborger Vadis kunne ikke fortælle meget. Han havde imidlertid en bil af mærket Opel Coupé med lukket bagende. Denne bil havde han dog solgt efter røveriet. Da man kiggede Vadis nærmere efter i sømmene, fandt man ud af, at han to gange havde været i Jugoslavien. Den første tur var i februar-marts. En af gangene var hans kone med. Det er senere blevet konnstateret, at Vadis og hans kone har udført 100.000 svenske kroner til Jugoslavien, og at de har placeret disse penge i et hus. Af naturlige grunde foretog man grundige undersøgelser af ægteparret Vadis økonomiske situation og huskøb, bl.a. med velvillig assistance af det jugoslaviske politi.

Disse undersøgelser førte til, at Vadis kone, Jeika, blev afhørt, og hun blev også mistænkt for groft hæleri. Hun var nok den mest fåmælte af dem alle. Hun var næsten analfabet og forstod ikke svensk. Jeika forsikrede os imidlertid om, at hun havde sparet mange penge op under sit ophold i Sverige. Der var tale om betydelige beløb. I forbindelse med huskøbet var der dog sandsynligvis tale om stjålne penge, som de havde udført til Jugoslavien.

Der var blevet holdt mange forhør, og der var foretaget en del anholdelser i sagen, men alligevel vidste vi kun, hvem der havde planlagt røveriet. Vi vidste således ikke med sikkerhed, hvem det var, Järnström havde åbnet altandøren for.



Svær at sluge

Under alle omstændigheder blev Järnström, Sabo og Vadis samt Jeika fængslet – de tre første som mistænkte for groft røveri og Jeika for groft hæleri.

Efterhånden blev det tiden for retssagen, og underretten i Malmø idømte Järnström fire og et halvt års fængsel, Sabo fire års fængsel samt en betinget dom til Milla Järnström for hæleri. Underretten frafaldt anklagen mod Vadis og Jeika.

For anklager og politi var det en afgørelse, der var svær at sluge. Dommene blev appelleret, og der blev arbejdet videre i sagen. Ægteparret Vadis blev løsladt, og det var kun Järnström og Sabo, der stadig sad fængslet.





Anger eller hævn

Sabo havde tydeligvis også svært ved at sluge denne afgørelse. Han gav besked om, at han gerne ville tale med politiet. Under denne afhøring fortalte Sabo, at Vadis havde gemt pengene hos en landsmand. Sabo kendte ikke rigtigt navnet men gav sådanne oplysninger, at vi en dag kunne hente en mand ved navn Juno til afhøring. Juno kendte overhovedet ikke noget til nogen penge fra Tempo men blev alligevel fængslet som mistænkt for meddelagtighed i røveriet.



Blev truet til at være med

Et par dage efter tilstod Juno og fortalte følgende:

En aften et par dage efter røveriet i Tempo var han i byen, og Vadis kom kørende i sin bil. Vadis spurgte, om Juno ville have noget at vide i største fortrolighed. Vadis fortalte, at han sammen med nogle andre havde begået et væbnet røveri mod varehuset Tempo. Vadis sagde imidlertid ikke noget om, hvem der ellers havde været med. Han sagde, at udbyttet var blevet 400.000 kroner.

Vadis bad nu Juno om hjælp til at opbevare en del af pengene (270.000 kroner). Juno afslog dette. Vadis blev så vred, at Juno følte sig på det nærmeste tvunget til at gøre, som Vadis havde bedt ham om. Da Juno kom hjem til Vadis, var hans kone Jeika der også. Juno modtog 270.000 kroner, som han skulle opbevare for ægteparret Vadis.

Et par dage efter opsøgte Juno Vadis og fortalte, hvor han havde gemt pengene. Denne gang tog Vadis en pistol frem, som han havde liggende i en strømpe under køleskabet i køkkenet. Samtidig med at Vadis viste Juno pistolen, sagde han, at hvis han ikke passede godt på pengene, ville det gå ham skidt. Juno følte sig truet og fik også den opfattelse, at Vadis havde benyttet pistolen til røveriet mod Tempo.

Juno skyndte sig skrækslagen ud af Vadis lejlighed. Nogle dage senere fik Juno besked på, at han skulle aflevere de penge, han havde »passet på« for Vadis. Juno gik hen til Vadis med pengene i en plastikpose. På vejen derhen mødte han Jeika, der fik plastikposen med pengene. Juno havde fået lovning på 15.000 kroner, fordi han havde gemt pengene, men ifølge hans egne oplysninger fik han aldrig disse penge. Han fortalte også, at han ikke turde kræve Vadis for pengene.



Udebleven frihed

Disse nye oplysninger, som Sabo kom frem med, efter at underretten havde afsagt sin dom, fik anklageren til at fængsle Vadis »in absentia«. Den 13. marts, fire dage efter at underretten i Malmø havde frifundet Vadis, kom denne glad og fro ind på politistationen for at hente sit pas, som havde været beslaglagt. Glæden blev kort, da Vadis fik at vide, at hån igen var anholdt som mistænkt for meddelagtighed i Temporøveriet.



Var bange

Under afhøringen af Vadis fik han at vide grunden til, at han igen blev anholdt. Han syntes da, at han godt kunne fortælle lidt flere detaljer, som han ikke havde turde nævne før på grund af trusler fra Sabo.

Allerede under retssagen havde han bestemt sig til at fortælle hele sandheden, men så havde han fået øje på Sabo blandt tilhørerne, og denne havde gjort et tegn med hånden, som når man holder en pistol. Vadis var blevet bange og turde derfor ikke sige hele sandheden i retten.

Under den nye afhøring fastholder han ganske vist, at han er uskyldig men indrømmer, at han har kendskab til mere, end han tidligere har fortalt.



»Disket« som røver

Vadis kom med følgende version om sin andel i røveriet:

Enten den 28. februar eller den 1. marts 1978 ringede Sabo til Vadis og opfordrede ham til straks at komme hen til en møbelforretning i Malmø. Han mødtes med Sabo og dennes kone i forretningen. Sabo var tydeligvis nervøs og fortalte, at han og negeren og endnu en havde begået røveriet mod Tempo. De vidste ikke rigtigt, hvor de skulle gemme pengene, og Sabo forlangte, at Vadis skulle hjælpe dem med det. Vadis indrømmede også, at han havde været med, da røveriet blev planlagt af Järnström og Sabo. Ifølge disse planer skulle røveriet udføres af Sabo, Vadis og den tidligere omtalte neger. De gjorde også et forsøg en eller to lørdage før røveriet blev gennemført. Det første forsøg mislykkedes, da Vadis blev så bange, efter at Järnström havde lukket dem ind i Tempos kontorer. Han fik kuldegysninger og begyndte at ryste over hele kroppen. Dette medførte, at han senere blev dikvalificeret af Sabo, som derefter havde valgt en anden deltager.

Da Vadis nægtede at hjælpe Sabo med at gemme pengene, sagde Sabo, at risikoen for at blive opdaget var meget stor, hvis pengene ikke blev gemt. Sabo truede også med, at hvis han ville blive anholdt for røveriet, ville han fortælle, at Vadis havde været med til det første røveriforsøg. Vadis lovede derfor Sabo, at han ville finde en person, som kunne gemme pengene, da han ikke selv turde.



Pengene gemmes

Vadis fortalte endvidere, at han derefter opsøgte sin gode ven Juno og fik overtalt denne til at gemme pengene. Vadis ringede til Sabo og sagde, at han skulle komme og hente blomsterne. Vadis havde fået besked på at sige sådan, fordi Sabo havde mistanker om, at politiet aflyttede hans telefon.

Samme aften tog Vadis hen til Sabo. De gik ned i vaskerummet i Sabos kælder, hvor Sabos kone lige havde vasket. De to mænd gik ind i vaskerummet, mens Sabos kone låste døren og holdt vagt udenfor. Lige inden de gik ind i vaskerummet åbnede Sabo døren til et låst kælderrum i nærheden. Det var ikke Sabos kælderrum, men det tilhørte en anden. I dette kælderrum stod der en større trækasse med lås. Sabo tog en sort plastikpose med noget i op ad denne kasse. Han gik ud af kælderummet samme vej, som han var kommet ind og gik derefter ind til Vadis i vaskerummmet.

Sabo hældte indholdet af plastikposen ud på gulvet i vaskerummet. Der lå en del grålige bankkassetter i posen. Desuden lå der en pistol og en revolver. Pistolen er identisk med den tjekkiske pistol, som Vadis havde haft gemt i en strømpe under køleskabet i sin lejlighed. Sabo ville have, at Vadis skulle skaffe pistolen af vejen, mens Sabo selv skullle skaffe revolveren af vejen.

Af de tidligere nævnte bankkassetter lagde Sabo to til side. Den ene skulle han selv beholde, mens negerens ven skulle have den anden. Vadis ved ikke, hvad der var i de to nævnte kassetter, da de ikke blev åbnet. Men da der var mellem 40.000 – 50.000 kroner i de andre kassetter, da de blev åbnet, kan man vel gå ud fra, at de to førstnævnte kassetter indeholdt et lignende beløb.

De øvrige kassetter blev derefter åbnet, og indholdet tømt ud på gulvet. De sorterede sedlerne, checks og andre papirer blev lagt i en speciel kassette, som Sabo tog sig af. Af de penge, der blev sorteret, tog Sabo tyve 1.000-kronesedler og stoppede dem i sin brystlomme. Han sagde, at han skulle bruge disse penge til en eventuel flugt. Vadis så ingen tusindekronesedler udover disse. De samlede sedlerne i værdierne hundredekronesedler, halvtredskronesedler og tikronesedlerne og lagde dem i bundter med 10.000 kroner i hver. Alle seddelbundterne blev derefter lagt i Sabos blå Adidastaske, som han havde haft med sig ned i kælderen. Sabo tog plastikposen med de tomme kassetter for at smide den væk. Sabo bestemte, at hans søn Miro lidt senere skulle komme hen på en gade i nærheden af Vadis bopæl og aflevere tasken med pengene til Vadis. Vadis turde nemlig ikke selv bære tasken hjem. Vadis forlod derefter kælderen, efter at Sabos kone havde låst døren op udefra.

Vadis tog direkte til det aftalte mødested, hvor Miro allerede var. Han ventede i Sabos bil af mærket Opel Manta. Miro afleverede tasken med pengene til Vadis, som tog den med op i sin lejlighed. Dagen efter besøgte Juno Vadis og hentede pengene som tidligere omtalt. Vadis oplysninger om pengenes videre skæbne stemmer stort set overens med det, Juno havde fortalt. Vadis fortalte, at Sabo havde lovet ham 10.000 for at hjælpe, men Vadis har ifølge sine egne oplysninger aldrig fået disse penge. Han siger, at han var nødt til at aflevere alle pengene til Sabo.

Da Vadis blev spurgt om, hvem han mener, der var gerningsmændene til Temporøveriet, siger han, at han er af den faste overbevisning, at det er Sabo, negeren og en ven af negeren, der begik røveriet. Vadis mener, at dette bekræftes ved, at Sabo, dengang de ordnede pengene i kælderen, sagde, at negeren allerede havde fået sin andel, og at en af kassetterne, der blev lagt tilside, var til negerens ven.



Påstand mod påstand

Vadis oplysninger under den sidste afhøring fik os naturligvis til at spørge Sabo om disse ting. Han benægtede kategorisk de oplysninger, som Vadis var kommet med. Angående den trækasse som Vadis havde fortalt om, og som han også havde udpeget på stedet, sagde Sabo, at denne kasse ganske rigtigt var blevet brugt men på en anden måde. Der var i stedet foregået det, at Vadis var kommet ned i kælderen til Sabo med pengene fra røveriet, for at Sabo og Järnström skulle have deres andel. Vadis var kommet lidt før Järnström. Sabo turde ikke tage pengene med op i sin lejlighed men sprang ind i et fremmed kælderrum for at gemme pengene i den tidligere omtalte trækasse. Der lå de et par timer, indtil Järnström kom for at hente sin andel. Lige inden Järnström kom, havde Sabo været inde og hentet pengene i trækassen for derefter at aflevere dem til Järnström.



Rapport på 500 sider

Såvel anklageren som de i underretten dømte personer havde appelleret dommene. Da retsmøderne begyndte i landsretten, skulle man gennemgå den oprindelige forundersøgelsesprotokol, og det sidst ankomne materiale ialt en rapport på over 500 sider. Kort sammenfattet var resultatet:

Sabo, Vadis og vægteren Lars Järnström har tilstået, at de sammen med Jim har planlagt at begå et røveri mod Tempo. Røveriet blev senere udført på præcis den måde, de nævnte personer havde planlagt. Jim er stadig i oktober måned 1979 efterlyst gennem Interpol. Han er statsborger i Jamaica, og når han bliver fundet, kan man med god grund gå ud fra, at en del af Temporøveriets uløste gåder kan blive løst.

Sabo, Vadis og Järnström har også under afhøringerne tilstået, at de efter røveriet havde noget at gøre med pengene eller nogle af disse. Milla Järnström og Jeika har også haft det. Jeika har afleveret en pistol til politiet, som hendes mand havde haft gemt under køleskabet. Ingen ville tilstå, at de begik røveriet.



Andelene i udbyttet

Hvordan blev udbyttet fra røveriet så fordelt? Da man ikke har samstemmende oplysninger om dette, har man lavet en skematisk skitse over udbyttets sandsynlige vej fra »kasse til konsument« ud fra de oplysninger, der er fremkommet. Ifølge den nævnte skitse har Sabo på forskellig måde narret sine medsammensvorne på den måde, at han selv har taget størstedelen af de 370.000 kroner, som der blev røvet fra Tempo. Ifølge de nævnte beregninger har Sabo taget 205.000 kroner (hvis Sabo ikke også har beslaglagt disse penge eller en del af dem). Vadis har fået omkring 50.000 kroner eller det samme som Järnström. Sidstnævnte og de tre hovedgerningsmænd har således fået 345.000 kroner, mens omkostningerne løber op på ialt 25.000 kroner, hvoraf Juno tilsyneladende har fået cirka 20.000 kroner for at have gemt en del af pengene.

Hvor mange af pengene blev fundet? Da røveriet først blev opklaret mere end et år efter, at det blev begået, har gerningsmændene haft god tid til at placere deres penge. De eneste beløb, der hidtil er kommet tilbage til forssikringsselskabet, er de små beløb, der er kommet ind, efter at Sabos og Järnströms biler er blevet beslaglagt og solgt. Af gode grunde kan man formode, at Sabo på sine to rejser til familien i Canada efter røveriet, har placeret en del af sine penge der. Med hensyn til Jim er det ikke sikkert, at han har fået sin del af pengene. Sabo har muligvis lagt beslag på disse indtil videre. Efterforskningen bekræfter, at Vadis har bragt betydelige beløb til Jugoslavien og købt et hus der. Det bliver en diplomatisk nød at knække, hvis nogle af disse penge skal »reddes« tilbage til Sverige. Järnström har sandsynligvis brugt de fleste af de penge, han fik fra Temporøveriet.



Skærpede straffe

Landsretten skærpede rubriceringen fra røveri til groft røveri og idømte Järnström og Sabo hver fem års fængsel. Vadis blev idømt fire og et halvt års fængsel samt livsvarig udvisning af Sverige. Milla Järnström og Vadis kone Jeika fik begge to betingede domme, Mens Juno blev idømt et halvt års fængsel for hæleri.

Järnström, Sabo og Vadis blev desuden pålagt, at de solidarisk skulle udrede 357.210 kroner til forsikringsselskabet »Skandia«. Ud af dette beløb skal Milla Järnström udrede 37.000 kroner. De tre hovedgerningsmænd skal også i forening betale 5.000 kroner til hver af de personer, der var udsat for røveriet.

Landsrettens dom, der blev afsagt den 1. juni 1979, blev af Vadis og Milla Järnström (kun med hensyn til størrelsen af erstatningen) appelleret til Højesteret. Højesteret afslog dog appellerne, så landsrettens afgørelse er trådt i kraft.



Efterlyst

Som tidligere nævnt er en af hovedgerningsmændene, Jim, stadig på fri fod. Han er efterlyst, og pågribelsen af ham er imødeset med stor spænding, da han har mulighed for at fortælle, hvilke passager af Sabos og Vadis oplysninger der er rigtige på de punkter, hvor der er uoverensstemmelser mellem de to. De har begge to sagt, at Jim vil bekræfte, at de taler sandt. En af dem lyver.




Millionkuppet

Denne julidag i 1976 er en ganske dejlig feriedag. På Göteborgs gader kører der biler med afslappede turister og ferierende. Til denne kategori hører under ingen omstændigheder de tre mænd, der pludselig dukker op og forstyrrer freden. De har netop standset deres bil, så den holder på tværs af gaden lige ved siden af en pengetransport, der holder udenfor en bank. Med skydeklare våben og »hands up« tager de pengene i pengetransporten. Udbyttet bliver 1.536.000 kroner, den største sum penge der nogensinde er blevet røvet ved et røveri i Sverige. Røveriet er overstået i løbet af nogle få minutter.
Røverne forsvinder hurtigt og sporløst fra stedet.
Eftersøgningen af røverne bliver tidskrævende og langvarig. Politimænd fra mange egne, også fra udlandet, var sat på sagen. Men ikke før i midten af 1979 kunne man stille to af hovedmændene for retten. En tredie af hovedmændene har stadig en dom til gode i Sverige.
Pengetransporten udenfor banken.

Almindelig arbejdsrutine
Den 15. juli 1976 kl. 13.40 ankom Götabankens pengetransport, en Volvo stationscar, til Götabankens afdeling i Partihallarna i Göteborg. Der var to bankfunktionærer og en vagtmand i bilen. Den ene af bankfunktionærerne kørte bilen. Normalt var der store summer i bilen. Pengetransporten havde først været hos to andre af Götabankens afdelinger, inden den kom til Partihallarna.
Ved ankomsten til Partihallarna blev bilen kørt så nær til bankens trappe som muligt. Chaufføren blev siddende på sin plads, mens – i overensstemmelse med reglerne – den anden bankfunktionær stod ud af bilen og gik ind i banken for at hente nogle tasker med penge, der skulle transporteres ind til bankens hovedafdeling. Vagtmanden steg også ud af bilen og gik hen og stillede sig ved bilens bagende. Han var bevæbnet med en gaspistol.

Hurtigt angreb
Da bankfunktionæren var kommet ud med to tasker med penge og nået hen til pengetransportens bagende, lukkede chaufføren baglugen op indefra.
Netop i det øjeblik som bankfunktionæren lagde taskerne ind i bilen, kørte en Fiat sportvogn med stor fart hen til pengetransporten og standsede brat op ved dennes bagluge. Inden Fiaten var standset helt op, sprang to mænd ud af bilen. De var klædt i camouflagefarvede uniformer. Uniformerne lignede amerikanske marinesoldaters kampuniformer.
De to mænd havde strømper med huller til øjnene trukket over hovederne. Føreren af Fiaten blev siddende i bilen. Han var kun maskeret med et par solbriller. I højre hånd holdt han en revolver. De to mænd, der var sprunget ud af Fiaten, var bevæbnede – den ene med en maskinpistol den anden med en revolver sandsynligvis en Colt 45.

Indøvet aktion
Aktionen var tilsyneladende godt indøvet, for manden med maskinpistolen kommanderede »hands up« til vagtmanden og bankfunktionæren med pengetaskerne. Den anden mand tog vagtmandens gaspistol og samtlige pengetasker og smed dem ind i Fiaten.
Da dette var overstået, sprang de to mænd ind i Fiaten, der lynhurtigt kørte væk fra stedet. Bankfunktionærerne og vagtmanden nåede dårligt nok at opfatte, hvad der var sket, før røvernes bil var forsvundet fra stedet.
Røveriet blev gennemført med stor præcision og meget professionelt. Der gik kun omkring 30 sekunder fra det tidspunkt, Fiaten ankom til stedet, og inden den kørte igen.

Hvem var røverne?
Et så stort politiopbud som muligt blev sat ind. Efter et par timers forløb fandt man den Fiat, der var blevet brugt ved røveriet. Den holdt på en parkeringsplads cirka en kilometer fra gerningsstedet. Den tekniske undersøgelse af bilen gav ingen spor. Der var nogle, der efter røveriet havde forsøgt at forfølge Fiaten, men ingen havde set noget af værdi.
Det var dog næsten sikkert – efter en sammenligning af forskellige personers oplysninger – at føreren af Fiaten havde kørt sine venner hen til en gangbro, der fører over Marieholmsleden. De to maskerede røvere var derefter løbet over gangbroen og flygtet videre på den anden side i ukendte biler.
Der var ingen, der kunne give nogle betydningsfulde oplysninger om røvernes signalement. Der kom ingen tips, og røverne havde ikke efterladt sig noget spor. Det så virkelig sort ud for kriminalpolitiet. Da der ikke var noget konkret at gå ud fra, kunne politiet kun prøve på at regne ud, hvem der kunne have udført røveriet. Der kunne ikke være tale om nybegyndere. Var det en udenlandsk bande, der havde besøgt Sverige, lynhurtigt begået røveriet og derefter forsvundet ud af landet igen. Eller var der tale om hjemlige personer, politiet kendte fra tidligere?
Ved undersøgelser fandt man ud af, at flere »specialister« i hurtige overfald på en eller anden måde var på fri fod. De havde enten afsonet deres straffe, var på orlov eller var på »springtur« på det aktuelle tidspunkt. Det var dog udelukket at forsøge at kortlægge alle tænkelige personers gøren og laden på det aktuelle tidspunkt, og det var i øvrigt også umuligt, da en del af dem var »på springtur«.

Tidligere kup – måske ledetråd
I foråret 1976 var der gjort et bemærkelsesværdigt flugtforsøg fra Kumlaan. Nogle fanger, som vi her kalder Nerlich, Zendlick og Nipolk, de to først nævnte ungarer den sidste jugoslav, havde sammen med en svensker, her Rågren, overfaldet og mishandlet nogle fængselsbetjente på Kumla i et forsøg på at komme ud af den såkaldte bunkers på anstalten.
Fængselsbetjentene blev ganske ilde medtaget, men de fire mænd havde dog ikke held til at slippe ud. Senere blev de fire mænd overflyttet til isoleringsafdelingen på Hall i Södertälje
I sommeren 1976 blev de fire mænd stillet for retten på grund af flugtforsøget, og alle fire blev idømt hårde fængselsstraffe. Ved retssagen i Hallsberg var der en del tilhørere, og der var en del underlige kontakter mellem dem og de fire, men ingen udover de indblandede kunne forstå, hvad der foregik.
Den 4. juni 1976, sent om aftenen, ringede Zendlick på sin klokke i sin isoleringscelle på Hall for at påkalde sig fængselsbetjentens opmærksomhed. Zendlick sagde, at han havde diarré og skulle på toilettet. Fængselsbetjenten åbnede Zendlick celledør for at følge ham til toiletterne. Da fængselsbetjenten åbnede døren, blev han mødt af en pistolmunding, der var rettet mod hans pande. Han blev kommanderet ind i cellen og var nødt til at aflevere sine nøgler. Zendlick tog nøglerne og låste fængselsbetjenten inde i sin celle. Derefter låste Zendlick hurtigt celledørene op for Nerlich, Nipolk og Rågren. De fire mænd kunne så ved hjælp af fængselsbetjentens nøgler låse sig ud fra isoleringsafdelingen og ud i fængselsgården.
Ved hjælp af tidligere anskaffede reb og andre hjælpemidler kunne de fire mænd komme over muren og ud i friheden. Det tog lang tid, inden den indespærrede fængselsbetjent fik tilkaldt hjælp, og de fire flygtninge fik et stort forspring.
Efter flugten kunne det konstateres, at de fire mænd var stilet lige hen til en villa i Huddinge. De var brudt ind i villaen og stjålet diverse fornødenheder såsom tøj og andet. Ved villaen var de – tydligvis ifølge en tidliger lagt plan – blevet hentet af en bil.
Den 14. juni 1976 blev der begået et røveri mod en bank i Stockholm, hvor røverne fik cirka 130.000 kroner i udbytte. Ved den tekniske undersøgelse fandt man sådanne spor, at Nipolk og Rågren kunne bindes til dette røveri. Det virkede, som om der kun havde været to personer om dette røveri.
Den 15.juni blev Rågren pågrebet i Stockholm. Han havde halvdelen af pengene fra bankrøveriet på sig. Rågren blev fængslet og senere dømt for røveriet.
Det krævede temmelig mange penge at kunne udføre røveriet i Göteborg den 15. juli. Røverne var nødt til at have våben, nogle steder at opholde sig, og de skulle kunne rejse. De måtte samtidig have hjælp af flere personer. Alt sådan noget kostede temmelig meget for kvalificerede røvere, der var på »springtur«. Nerlich, Nipolk og Zendlick var nemlig hårdføre og kvalificerede røvere, der var kendt fra tidligere for at have begået røverier, der var gennemført på en sådan måde, der passede godt med røveriet i Göteborg.
Ved røveriet den 15.juli var der tre mænd på gerningsstedet, men de måtte have fået hjælp af mindst to personer til transport m.m.

Målrettet eftersøgning
Der var meget, der talte for, at Nerlich, Nipolk og Zendlick var identiske med de tre personer, der havde begået røveriet den 15. juli 1976 i Göteborg. Men politiet havde ingen anelse om, hvem der kunne være deres medhjælpere. Eftersøgningerne af Nerlich, Nipolk og Zendlick blev intensiveret, men de var som opslugt af jorden. Man fandt ikke et eneste spor af mændene.
Hvem kunne de tre mænd stå i forbindelse med? Gennem et omfattende efterforskningsarbejde fandt politiet frem til en tænkelig forbindelse i Stockholm. Også denne mand var ungarer, men han stod ikke i politiets registre. Manden, her Styron, havde en lejlighed i Stockholm. Da politiet kontrollerede manden, opdagede man en pudsig ting. Manden havde et telefonabonnement, der førte til en anden lejlighed i en anden del af Stockholm. I den sidstnævnte lejlighed boede en mand, som vi kalder Rupit. Han var også ungarer.
Med hensyn til Zendlick så havde han tidligere været gift men var nu skilt. Det kunne dog ikke udelukkes, at Zendlick stadig havde kontakt med sin forhenværende kone.

Skygget
Politiet bestemte at skygge Styron, Rupit og fru Zendlick for om muligt at finde de tre mænd gennem dem.
Den 23. juli sent om eftermiddagen blev det set, at Styron parkerede sin bil udenfor sin bopæl i Stockholm. Han virkede nervøs, og inden han gik ind i sin lejlighed, forsøgte han helt tydeligt at finde ud af, om han blev skygget. Han opdagede dog ikke noget men gik ind i sin lejlighed. Han var kun inde i lejligheden nogle få minutter, hvorefter han gik ud til sin bil og kørte bort fra stedet. Han kørte efter al sandsynlighed sydpå og ud af Stockholm.
Den politimand, der skyggede ham, var klar over, at han ikke kunne følge efter Styron, så han tilkaldte over radioen andre politimænd, der kunne standse Styron.

Det lysner
Ved ransagningen af Styrons bil blev der fundet 25.000 kroner og en taske med tøj. Tøjet passede afgjort ikke Styron. Denne blev anholdt og bragt tilbage til Stockholm og derefter til Göteborg.
Under afhøringen fortalte Styron, at han havde kørt Zendlick til Oslo natten til den 23. juli.
I Oslo havde Styron i sit eget navn lejet en bil til Zendlick, og han havde også købt en billet til båden fra Oslo til Vesttyskland. Denne båd var afgået den 23. juli om morgenen.
Under forhørene kom det endvidere frem, at Styron og Zendlick, før turen til Oslo, flere gange havde været sammen i Stockholm, og at Zendlick ved en tidligere lejlighed havde købt Styrons pas og kørekort. Styron gik ud fra, at Zendlick havde forfalsket disse ting. Styron havde også været sammen med Nerlich og Nipolk i Stockholm. Ved disse møder havde Zendlick også været tilstede.

Mod Rom
Da politiet modtog ovenstående oplysninger om Zendlick, var båden fra Oslo til Vesttyskland allerede ankommet til Vesttyskland, og man kunne kun konstatere, at Zendlick var sluppet væk, og at han ikke var i Skandinavien længere. Man kunne dog gå ud fra, at Zendlick var på vej til Rom, hvor det var kendt, at han havde forbindelser fra tidligere.
Rupit, den mand som Styrons telefonabonnement var hos, var sporløst forsvundet. Ved en ransagning på Rupits bopæl fandt man visse ting, der tydede på, at også Rupit havde haft kontakt med Nerlich, Nipolk og Zendlick.
Zendlick var altså taget til udlandt. Hvor var Nerlich og Nipolk? Ikke et spor – ingenting der kunne hjælpe politiet i deres eftersøgning.

Interpol kobles på
Man bestemte sig dog til fortsat at skygge fru Zendlick, selv om Zendlick var forsvundet til udlandet, og kriminalpolitiet var segnefærdige af træthed på grund af overanstrengelse.
I begyndelsen af august 1976 blev arbejdet dog belønnet. Fru Zendlick købte en enkeltbillet til Rom, og man fik at vide, at hun skulle rejse den 6. august.
Ledelsen af efterforskningen bestemte sig til at sætte alt på et bræt og fortsætte med at skygge fru Zendlick. Gennem Interpol i Stockholm blev Interpol i Rom kontaktet, og man fik de nødvendige tilladelser og løfter om hjælp i Italien.
To politimænd, af hvilke den ene tidligere havde mødt Zendlick, var med samme fly til Rom. Det var blevet aftalt med Interpol i Rom, at kriminalpoliti fra Rom skulle være tilstede i Roms internationale lufthavn, Leonardi da Vinci. Der ville man pågribe Zendlick, hvis han kom til lufthavnen for at møde sin forhenværende kone.

Nervøsitet
De to kriminalbetjente var noget nervøse for flyveturen, for de havde fået pladser lige bag fru Zendlick i flyet, så de turde overhovedet ikke snakke om de mulige resultater af turen til Rom. Den af politimændene, der tidligere havde mødt Zendlick, var også bange for, at han ikke ville kunne genkende Zendlick, hvis denne på en eller anden måde havde ændret udseende. Tankerne om at han ikke kunne genkende Zendlick og risikoen for at optræde sådan, at politiet i Rom ville anholde en forkert person, gjorde ikke nervøsiteten mindre.
I lufthavnen kom politimændene fra Sverige dog straks i forbindelse med kollegerne fra Rom. Fru Zendlick blev straks udpeget for de italienske kolleger, og den fortsatte skygning af fru Zendlick skete sammen med dem.

Undvigelsesmanøvre
Da fru Zendlick havde fået sin bagage, gik hun ind i ankomsthallen, hvor hun henvendte sig til en mand. Politimanden fra Sverige kunne dog ikke genkende manden som Zendlick, så der blev ikke iscenesat nogen aktion. Fru Zendlick forlod manden og gik ud af ankomsthallen og tog en taxa til et hotel i Roms centrum.
Det italienske politi havde nu overtaget skygningen, og de fulgte altså efter fru Zendlick til hotellet, som de til stadighed skyggede. Da fru Zendlick havde været på hotellet i omkring 30 minutter, forlod hun det og kørte i taxa tilbage til lufthavnen.
De svenske politimænd fulgte sammen med seks kriminalbetjente fra Rom i forskellige biler efter fru Zendlick ud til lufthavnen. Man havde en fornemmmelse af, at hun først havde fået besked på at tage til hotellet og derefter tilbage til lufthavnen for at træffe en person, der skulle bringe hende til Zendlick, og at alle disse ture skulle være en sikkerhed for, at eventuelle forsøg på at skygge hende ville mislykkes.
Lige meget, efter ankomsten til lufthavnen – det havde for øvrigt været lige før at politimændene havde tabt taxaen af syne såvel inde i Rom som på vej ud mod lufthavnen – gik fru Zendlick ind i ankomsthallen. Hun gik hen til disk nummer syv, og politimændene ventede på, hvad der ville ske. Da fru Zendlick havde stået der i fem minutter, kom en mand hen til hende. En af de svenske politimænd mente, at han kunne genkende manden som Zendlick, så han gav lidt tøvende tegn til sine italienske kolleger, at de skulle pågribe manden.

Tumult i lufthavnen
De seks kriminalbetjente fra Rom kastede sig over manden og lagde ham ned på gulvet. Det var nødvendigt at overrumple ham, for man havde al mulig grund til at tro, at Zendlick ville være bevæbnet og prøve at skyde sig fri. Der blev tumult i lufthavnen, og det vakte naturligvis opsigt, da alle politimændene var civilklædte.
Fru Zendlick forsøgte at slippe bort, men hun blev også pågrebet. Zendlick – for det var ham – og fru Zendlick blev ført ud til de civile politibiler, og inde i bilerne blev de visiteret. Ingen af dem havde skydevåben på sig, men man fandt Styrons pas på Zendlick. De svenske politimænd blev meget lettede, da passet blev fundet, for så vidste de, at den rigtige mand var blevet pågrebet. Zendlick var nemlig svær at kende igen. Han havde fået farvet sit mørke hår lyst, og han sagde hele tiden, at han var Styron og dermed svensk statsborger af ungarnsk oprindelse. Han forlangte at blive sat på fri fod med det samme, i modsat fald ville han straks kontakte den svenske ambassade i Rom. Såvel fru Zendlick som Zendlick blev kørt til en politistation i Rom, hvor de blev mere grundigt visiteret.

Eksklusivt badested
Ved visiteringen af Zendlick fandt man et stykke papir med en adresse på et badested en snes kilometer syd for Rom. Adressen lød på Torvaianica. Man spurgte Zendlick, hvor han boede, og han hævdede ihærdigt, at han den samme dag var kommet med tog fra Sverige via Vesttyskland til Rom, og at han havde aftalt at møde sin forhenværende kone i lufthavnen, men at han var blevet forsinket, så hun havde været nødt til at vente i lufthavnen. Han sagde, at han skulle bo sammen med sin kone på det hotel, hvor hun var indlogeret.
Adressen til Torvaianica havde han fået af en italiener, som han havde mødt i toget til Rom. Denne italiener havde anbefalet Torvaianica som et dejligt badested, hvor man kunne leje et hus. Zendlick sagde, at han ikke havde været i Torvaianica.
Efter samråd med de svenske politimænd blev man enige om at undersøge adressen i Torvaianica nærmere. Dels ville man finde ud af, om en eller flere af Zendlicks medskyldige var der, og dels ville man kigge efter penge og prøve at finde beviser på, at Zendlick og hans venner virkelig havde udført røveriet i Göteborg.

Berygtede naboer
En større styrke kriminalfolk fra Rom og Interpol i Rom tog afsted til Torvaianica for at undersøge stedet nærmere. Før man tog afsted havde man konstateret, at to personer, et ægtepar Moran, boede i nærheden af den på Zendlick fundne adresse. De svenske politimænd kendte godt ægteparret Moran, da de begge to havde været involveret i et røveri, som Zendlick og Nerlich havde begået i Burlöv udenfor Malmø i 1974. (Sagen er beskrevet – med andre fingerede navne – i Nordisk Kriminalreportage 1976 under overskriften »Storkuppet i Burlöv«.)
Man fandt ingenting på den adresse, som Zendlick havde haft på sig. Men man kunne tydeligt se, at en eller flere over hals og hoved havde pakket alt sammen og forladt huset. Dette var selvfølgelig en stor skuffelse for de svenske politimænd, da man ikke havde tilstrækkelige beviser mod Zendlick til at få ham dømt og måste ikke engang nok beviser til, at man kunne få ham udleveret til Sverige mod hans vilje. Det var umuligt at få ham udleveret til Sverige, bare fordi han var flygtet fra et svensk fængsel.

Fanget
For ikke at risikere at gå glip af noget bestemte man sig til at besøge ægteparret Moran. Selv om den ansvarshavende politimand havde haft sine indvendinger mod denne aktion, omringede man dog Morans hus og ringede på. Forestil dem – især de svenske politimænds overraskelse og glæde – da man i huset fandt såvel Nerlich som Nipolk. Udover de nævnte personer og ægteparret Moran var der også en tjekkoslovakisk mand, Puwock, Nipolks søster og en italiensk kvinde ved navn Maroni.
Alle syv personer, der var i huset, blev pågrebet og kørt til Rom. Ved den følgende ransagning fandt man 250.000 kroner i svensk valuta. Man fandt endvidere papirer på tre nye og dyre biler, som man senere kunne bevise var købt for Nerlichs, Nipolks og Zendlicks regning, og at disse tre personer havde betalt bilerne. Bilerne blev fundet, og man fandt udenlandsk valuta svarende til cirka 50.000 svenske kroner i dem. På de anholdte, i huset og i bilerne blev der også fundet falske pas og andre falske identitetspapirer til Nerlich, Nipolk og Zendlick.

Ni anholdte
Politiet i Rom havde nu anholdt i alt ni personer. Fru Zendlick kunne ikke mistænkes for at have begået noget kriminelt, så hun blev sat på fri fod allerede den 6. august 1976 sent om aftenen. De andre otte blev bragt til fængslet Regina Coeli på Via della Lungara i Rom, et meget, meget gammelt fængsel uden nogen form for komfort.
Nerlich, Nipolk og Zendlick skulle i fængslet vente på at blive udleveret til Sverige. De andre fem blev anholdt som mistænkte for hæleri ved at have brugt stjålne penge til køb af biler, leje af hus, hjælp til forfalskning af pas m.m.
Sent om aftenen den 7. august 1976 var alle formaliteter overståede, og de svenske politimænd kunne nu velfortjent hvile ud efter en sjælden heldig dag.

Forhør i Rom
Den 7. august blev der givet tilladelse til, at en forhørsleder og en anklager fra Göteborg tog til Rom for om muligt at afhøre alle de anholdte personer. Anklageren og forhørslederen rejste samme dag til Rom, og den 8. august kontaktede man domstolen i Rom, Tribunale Penale, på Piazzale Clodio, for at få tilladelse til at afhøre de anholdte personer. Først flere dage senere fik svenskerne lov til at afhøre Nerlich, Nipolk og Zendlick, men det skulle foregå gennem en italiensk dommer. Ifølge italiensk lov kunne man ikke give tilladelse til afhøring af de andre anholdte, da de kun indirekte havde noget at gøre med røveriet i Göteborg.
Afhøringerne af Nerlich, Nipolk og Zendlick blev noget besværlige, da spørgsmålene blev stillet på engelsk til den italienske dommer, der derefter spurgte mændene på italiensk. Mændenes svar gik samme vej tilbage, d.v.s. på italiensk til dommeren og fra denne på engelsk til svenskerne.

Påskud …
Alle tre mænd benægtede kategorisk meddelagtighed i røveriet i Göteborg. De sagde, at de mange penge stammede fra røveriet i 1974 i Burlöv. De havde haft gemt de nu fundne penge, mens de sad fængslet i Sverige, og deres gode venner i Rom havde forvaltet dem.
De indrømmede dog, at de havde forfalsket pas og andre identitetspapirer. Zendlick indrømmede også, at han havde overtalt Styron til at køre ham fra Stockholm til Oslo, og at han havde købt Styrons pas og kørekort. Nerlich og Nipolk svarede ikke på spørgsmålene om, hvordan de var kommet til Rom, og de svarede heller ikke på andre spørgsmål.

… og udflugter
Den italienske dommer gav et referat af, hvad de andre anholdte havde sagt. Det eneste af interesse var, at frøken Maroni havde fortalt, at hun i slutningen af juli måned tilfældigt havde mødt Nerlich og Nipolk i Oslo – de kendte ikke hinanden fra tidligere – og at mændene havde inviteret hende på en charterrejse fra Oslo til Taormina på Sicilien. Der havde de været en uge. Derefter havde mændene inviteret hende til hendes fødeby Rom, hvor hun et par dage senere af uforklarlige grunde var blevet anholdt af politiet, da hun var på besøg hos nogle venner.

Ingen sikre beviser
Det eneste Puwock fortalte var, at han boede i Rom, at han og frøken Maroni kom sammen, og at han havde en lejlighed på Piazza Navona. Puwocks oplysninger om lejligheden på Piazza Navona blev kontrolleret af det italienske politi. Det var korrekt, at Puwock boede til leje i den nævnte lejlighed. Der blev ikke fundet noget af interesse ved ransagningen af lejligheden.
De svenske embedsmænd fik ikke tilladelse til at foretage flere og mere indgående afhøringer af nogle af de anholdte personer. Alle svenskerne var altså nødt til at vende hjem til Sverige uden at have skaffet de nødvendige beviser for, at Nerlich, Nipolk og Zendlick havde begået det store bankrøveri i Sverige. Man havde ganske vist fundet den store sum penge, men på den anden side havde de mistænkte givet en forklaring på pengene, der var vanskelig at modbevise. Glæden over de heldige anholdelser blev nu til bekymringer over, hvordan man kunne fremskaffe beviser.

Krav om udlevering
Nerlich, Nipolk og Zendlick blev fængslet »in absentia« af Göteborg underret i begyndelsen af august måned, og man krævede dem derefter via udenrigsministeriet udleveret fra Italien til Sverige.
Tiden fra de tre mænds anholdelse i Italien og indtil kravet om udlevering er de italienske myndigheder i hænde må ifølge internationale aftaler ikke overstige 40 dage.

Parat til løsladelse
På grund af misforståelser og uheldige omstændigheder var kravet om udlevering ikke de italienske myndigheder i hænde indenfor den foreskrevne tid. Derfor blev de tre mænd 41 dage efter deres anholdelse bragt fra fængslet Regina Coeli til politistationen i Rom for at blive løsladt. De tre mænd kunne med lethed være flygtet under denne transport, men de var så overbevist om, at de italienske myndigheder ikke havde givet tilladelse til udlevering til Sverige på grund af manglende beviser, at de ikke flygtede. De betragtede det også som en selvfølge, at når de ikke skulle udleveres, så skulle de fundne penge leveres tilbage til dem. Det med pengene var den største grund til, at de ikke flygtede.
På politistationen i Rom blev såvel pengene som deres andre ejendele taget frem, så de kunne udleveres. De italienske politimænd var dog meget imod, at mændene skulle løslades, så de kontaktede såvel den svenske ambassade i Rom som udenrigsministeriet i Sverige. Denne kontakt foregik via Interpol.

Hurtig beslutning
De italienske politimænd fandt altså hurtigt ud af, at de tre mænd var krævet udleveret, og at de var fængslet »in absentia«. Men udleveringsbegæringen var havnet et eller andt sted i bureaukratiet. De opdagede til deres store skuffelse, at de var nødt til at løslade mændene, fordi de formelle krav til en fortsat fængsling ikke var tilstede. Helt på eget initiativ arresterede det italienske politi Nerlich, Nipolk og Zendlick for dokumentforfalskning og bedrageri, da de havde været i besiddelse af falske pas.
Dommeren fængslede straks de tre mænd, og de blev bragt tilbage til fængslet Regina Coeli. Alle deres ejendele i form af penge, pas o.a. var stadig beslaglagt.
Nogle dage senere nåede kravet om udlevering frem, og nu var der pludselig to grunde til, at de tre mænd måtte blive i fængslet. For det første var der indledt en undersøgelse mod mændene for kriminalitet i Italien og dernæst skulle kravet om udlevering op i retten. Undersøgelsen i Italien komplicerede dog billedet så meget, at der ikke kunne ske en udlevering fra Italien. Retssagen på grund af forbrydelserne i Italien måtte derfor holdes først. Retssagen mod de tre mænd blev fastsat til at blive holdt indenfor et år, efter at mændene var blevet anholdt for anden gang.

Jagten på beviser
På grund af den situation, der var opstået, kunne man forudsige, at Nerlich, Nipolk og Zendlick tidligst kunne komme til Sverige et år senere.
Efterforskningen omkring Styron fortsatte, og i slutningen af august blev også Rupit anholdt i Stockholm.
Var Styron og Rupit medskyldige i røveriet? Det var det spørgsmål, der skulle besvares i løbet af forundersøgelserne. Der blev holdt mange og lange forhør af de to mænd, som efterhånden modvilligt sagde, at de var helt overbeviste om, at det var Nerlich, Nipolk og Zendlick, der havde begået røveriet i Göteborg. De nægtede dog kategorisk al form for hjælp til røveriet.
I dagene omkring røveriet den 14. juni i Stockholm havde Nipolk boet hos Rupit, og denne måtte til sidst indrømme, at han var klar over, at Nipolk også havde begået dette røveri.
I slutningen af forundersøgelserne viste det sig, gennem afhøring af et stort antal personer i Stockholm, at Styron og Rupit ikke havde noget med røveriet i Göteborg at gøre. De blev dog begge dømt for hæleri, hjælp til flugt m.m.
Man var nået hen på efteråret 1976, og man havde stadig ingen beviser, og de medskyldige var stadigvæk ukendte.
Man bestemte sig til at kontrollere frøken Maronis oplysninger om, at hun havde mødt Ferlich og Zendlick i Oslo. Da man gennemgik Nipolks tidligere eventyr i Skandinavien, fandt man ud af, at han og en daværende ven havde haft en forbindelse i Oslo, og at de gennem denne havde åbnet en tøjforretning i Oslos centrum. Kontaktmanden blev leder af forretningen. Kriminalpolitifolk fra Göteborg tog til Oslo for at undersøge det nærmere.

Rejsende til Sicilien
Ved hotelkontroller og forespørgelser på rejsebureauer, i lufthavne m.m. fandt man ud af, at i slutningen af juli 1976 havde en kvinde ved navn Maroni lejet to dobbeltværelser på Grand Hotel i Oslo. Der var ingen andre navne end Maroni, og dette betød, at kvindens oplysninger til dommeren i Rom kunne være rigtige.
Efter mange undersøgelser fandt man på et rejsebureau en flyveliste med navnene på rejsende fra Oslo til Taormina på Sicilien. Rejsen havde fundet sted omkring månedsskiftet juli – august 1976. Et selskab på fire personer havde dagen før afrejsen købt billetter til en uges ophold i Taormina. Navnene på personerne var: en kvinde Maroni, en mand Bemer, en kvinde Simowski og en mand Andersson.
Kvinden Maroni kendte man, hun sad fængslet i Rom. Bemer og kvinden Simowski kunne let identificeres. Bemer var kendt som en af de største indbrudstyve i Sverige, og kvinden Simowski havde været gift med en meget kendt og hårdkogt røver i Sverige. Man kunne også identificere Andersson, og det viste sig, at han allerede i slutningen af juli havde fået stjålet sin bil i Stockholm, og at hans pas var blevet stjålet fra bilen. Andersson blev afhørt, og hans gøren og laden blev kontrolleret. Hans oplysnigner var tilsyneladende korrekte, og han kunne stryges fra listen over de mistænkte.

Sandsynlige medskyldige
Nu stod det helt klart, at Nerlich og Nipolk havde forladt Skandinavien omkring månedsskiftet juli – august 1976 sammen med kvinderne Maroni og Simowski. De skulle bruge pas for at kunne forlade Oslo. Kvinderne havde tilsyneladende brugt deres egne pas, mens enten Nerlich eller Nipolk havde benyttet Anderssons pas. Men hvordan kunne det være, at en af mændene havde benyttet den berygtede Bemers pas?
Da man nu kunne konstatere en forbindelse mellem på den ene side Nerlich og Nipolk og på den anden side Bemer, så havde man al mulig grund til at mistænke Bemer for at være en af de medskyldige til røveriet. Men det store problem var stadig på en eller anden måde at kunne bevise, at Nerlich, Nipolk og Zendlick var hovedgerningsmændene. Og hvordan skulle man tackle problemet Bemer?
Det var meningsløst udelukkende at afhøre den durkdrevne og notoriske nejsiger Bemer alene på det grundlag, at Nerlich eller Nipolk havde forladt Skandinavien med hans pas. Man mente også, at det var spild af tid og kræfter at afhøre kvinden Simowski når man kun vidste, at hun var rejst til Taormina sammen med de nævnte mennesker. Hun havde levet i kriminelle kredse i så mange år, at et forhør af hende kun ville advare Bemer. Simowski kunne også være medskyldig i røveriet.
Da Nerlich og de andre flygtede fra Hall, havde såvel Bemer som Simowski været på fri fod.

Nye afhøringer i Rom
Man sendte i stedet en ansøgning, at hvis man fik lov til at afhøre samtlige anholdte i Rom, kunne man måske få værdifulde oplysninger. Man havde især Maroni i tankerne.
Sent på efteråret var Bemer blevet fængslet i Stockholm for narkotikahandel og ulovlig våbenbesiddelse, så i slutningen af 1976 afsonede han en dom for dette.
Ansøgningen blev sendt til de italienske myndigheder. Men først i juni 1977 fik man tilladelsen, og en anklager og forhørsleder rejste til Rom med det samme. Afhøringerne foregik på samme måde som tidligere, d.v.s. svenskernes spørgsmål blev stillet via tolk til den italienske dommer, som så stillede spørgsmålene til dem, der blev afhørt.
Der blev holdt forhør med Nerlich, Nipolk, Zendlick, ægteparret Moran og kvinden Maroni. Nipolks søster var blevet løsladt og havde forladt landet. Puwock var også blevet løsladt og havde ligeledes forladt landet. De tre mistænkte for røveriet i Göteborg nægtede at svare på spørgsmål. Ægteparret Moran fortalte, at samme dag, som de var blevet anholdt, havde en kvinde Simowski forladt landet, og at hun var ankommet til Rom sammen med Nipolk og Nerlich. Maroni benægtede alt kendskab til Simowski.
Disse modstridende oplysninger medførte, at man havde endnu større grund til at mistænke såvel Simowski som Maroni for at være medskyldige i røveriet i Göteborg.
Forhørene gav dog ikke andet af værdi, og svenskerne måtte vende hjem til Sverige uden at være kommet længere i bevisspørgsmålet. Det var helt udelukket at få den italienske statsborger Maroni udleveret til Sverige på grundlag af de præmisser, man havde.

Resultater
I juni 1977 blev der begået et røveri i Stockholm. En af røverne var identisk med Puwock. Han havde held til at slippe væk, men to dage efter røveriet blev han pågrebet i København på vej til Rom. Han blev straks udleveret til Sverige og bragt til Stockholm, hvor han blev fængslet.
En forhørsleder fra Göteborg rejste til Stockholm for at afhøre Puwock. Denne kom med visse oplysninger under forhørene, som førte til, at man kunne afhøre endnu nogle personer såvel i Sverige som i udlandet.
Tidligere er omtalt en kontaktmand til Nipolk i Oslo, tøjforretningen i byens centrum. Denne mand blev afhørt. Han stod helt udenfor røveriet i Göteborg, men han kom med oplysnigner i stil med Puwocks, så endnu nogle personer kunne afhøres.
Alt i alt, gennem afhøringerne, modtog man sikre oplysnigner om, at Nerlich, Nipolk og Zendlick var hovedgerningsmændene til røveriet, og at de havde haft to medskyldige. Den ene af disse var Bemer, og den anden var en for politiet helt ukendt og ustraffet ungarer ved navn Gawitz.
Nu så det betydelig lysere ud for politiet. Beviserne var på det nærmeste sikrede, men rent tidsmæssigt var man nået frem til efteråret 1977. Ifølge oplysninger fra Rom var retssagen mod Nerlich & Co. begyndt men var blevet udsat. Man kunne ikke sige noget som helst om, hvornår man kunne forvente, at mændene kunne udleveres til Sverige.

Bemer – en hovedperson
Man bestemte sig til at anholde Bemer og Gawitz og begynde de indledende undersøgelser mod dem.
Da Simowski i høj grad havde hjulpet Nerlich og Nipolk med bl.a. at flygte fra Skandinavien og temmelig sikkert med at udføre betydelige pengebeløb, blev hun også anholdt.
Det stod helt klart, at af de tre var Bemer langt den vigtigste. Han havde tydeligvis fået underrretning om politiets undersøgelser, så i sensommeren 1977 sørgede han for at flygte fra fængslet i Tidaholm, hvor han var indsat.
Man turde ikke anholde Bemer »in absentia«, fordi man var bange for, at han på en eller anden måde skulle få kendskab til det, og at han i så fald skulle forlade landet. Man ledte intenst efter Bemer, men han var som opslugt af jorden. Det virkede heller ikke, som om Gawitz og Bemer havde kontakt med hinanden.
Mellem jul og nytår 1977 blev Bemer fundet i Stockholm. Han blev pågrebet, og der blev foretaget ransagning i to af Bemers lejligheder. Man kendte ingen af Bemers lejligheder, før han blev pågrebet, men på grund af held og dygtighed fandt man frem til dem. I lejlighederne var der store mængder tyvekoster. Bemer blev fængslet, og samtidig blev også Gawitz og Simowski anholdt.

Sandheden frem
Der blev holdt mange og lange forhør med Bemer, Gawitz og Simowski. Bemer nægtede konsekvent ethvert kendskab til røveriet i Göteborg. I løbet af de indledende undersøgelser blev det klarlagt, at Simowski ikke havde noget med røveriet at gøre. Simowski indrømmede derimod, at hun havde været Nerlich og Nipolk behjælpelig med flugten fra Sverige til Oslo og videre til Sicilien.
Gawitz og hans advokat indså ret hurtigt, at man havde beviser mod Gawitz, og at han, hvis han nægtede at have medvirket ved røveriet, alligevel ville blive dømt og i så fald sandsynligvis som gerningsmand til groft røveri. Gawitz arbejde ved røveriet var af den slags, hvor han ville have gode muligheder for at nøjes med at blive dømt som medskyldig til groft røveri. Men den eneste måde hvorpå han kunne bekræfte, at han kun var skyldig i medhjælp til groft røveri, var at tilstå. Gawitz fandt således, at det var bedst for ham at tilstå forbrydelsen.
Når man nu sammenfattede alle de oplysninger, der var blevet afgivet – stort set alle oplysningerne kunne kontrolleres – kunne man helt klarlægge planlægningen af røveriet, udførelsen af det, og hvad der skete bagefter.

Dårlig start
Allerede i 1974 var planlægningen af røveriet mod Götabankens pengetransport begyndt. På det tidspunkt havde Zendlick tilfældigt fundet ud af, at en anden bande planlagde at udføre det største bankrøveri i Sverige, og at man regnede med at få omkring to millioner kroner i udbytte.
Det var Zendlicks og Nerlichs mening, at de efter det tidligere omtalte røveri udenfor Malmö i 1974 ville gennemføre røveriet i Göteborg og derefter flygte til udlandet som meget velhavende mænd.
Det gik dog ikke som planlagt, for efter røveriet udenfor Malmø flygtede de til Schweiz for at sætte pengene – nær en million kroner – i banken. De blev dog pågrebet i Schweiz og derefter bragt til Malmø, hvor de blev dømt.
I 1976 genoptog de den afbrudte planlægning af røveriet i Göteborg. Under deres ophold i fængslet var Zendlick og Nerlich kommet i kontakt med Bemer. I begyndelsen af 1976 blev Bemer løsladt, og da Nerlich og Zendlick forsøgte at flygte fra Kumla, havde Bemer arrangeret sovesteder til Nerlich og Zendlick.

Flugten fra Hall
Som tidligere nævnt lykkedes det dem ikke at flygte fra Kumla. Ved den efterfølgende retssag – retssagen blev holdt i Hallsberg – ordnede Bemer det således, at en af hans kontaktmænd var tilstede.
Bemer og Zendlick var gennem en kurér blevet enige om, at Bemers kontaktmand skulle gemme en pistol med ammunition på toiletterne i retssalen. Dette skete, og da Bemers kontaktmand havde været på W.C., sørgede Zendlick for, at han fik lov til at gå på toilettet. Der fandt han pistolen, som han gemte i sine underbukser. Efter ankomsten til Hall havde han held til at smugle pistolen ind i sin celle.
Senere foregik flugten fra Hall altså med hjælp af pistolen. Bemer havde arrangeret bopæl for Nerlich og Zendlick men ikke til Nipolk. Det var meningen, at Nerlich, Zendlick, Bemer og Bemers gode ven, Gawitz skulle udføre røveriet i Göteborg. De skulle bruge mange penge til at skaffe våben, lejligheder, kontakter i Göteborg, til at udspionere pengetransporten og til at foretage alle de nødvendige rejser. Ved et møde bestemte de derfor, at hvis Nipolk kunne skaffe de penge, der skulle bruges, så kunne han få lov til at være med til røveriet i Göteborg.

Startpenge fra et andet røveri
De spurgte Nipolk, og han accepterede forslaget. Nipolk udførte altså sammen med Rågren røveriet i Stockholm den 14. juni 1976, og derved fik han de penge, han skulle bruge til at komme med i det store røveri i Göteborg.
I begyndelsen af juli 1976 lejede Bemer et sommerhus i Torslanda udenfor Göteborg, hvor Nerlich, Nipolk og Zendlick skulle bo. I Gawitz store bil – bilen var god nok, og Gawitz havde også kørekort – kørte de fem mænd til Göteborg.

Detaljeret planlægning
Alle undtagen Gawitz deltog i den detaljerede planlægning, udspionering af pengetransporten, flugtmuligheder, tyveri af biler, placering af biler, også reservebiler, og andet. Fiaten, der blev brugt ved røveriet, blev altså stjålet dagen før røveriet. Bemer sørgede for våben, tøj og ansigtsmasker gennem sine kontakter. En BMW bil blev stjålet og parkeret i venstre side af Marieholmsleden. Der blev parkeret en bil til, hvis BMW’en af en eller anden grund skulle strejke. I Göteborgs centrum blev der parkeret en lejet bil. Bemer og Gawitz skulle vente ved gangbroen over Marieholmsleden i Gawitz bil, mens røveriet blev begået.
Efter røveriet skulle Zendlick køre Nerlich og Nipolk til den østlige ende af Marieholmsleden. Der skulle Nerlich og Nipolk tage pengene og forlade Fiaten, løbe over gangbroen over Marieholmsleden, smide pengetaskerne og våbene ind i Gawitz bil og derefter selv springe ind i BMW’en og køre væk fra stedet.
Zendlick skulle køre Fiaten hen til en parkeringsplads og stille den der. Derefter skulle han tage med offentlige transportmidler til sommerhuset i Torslanda.
Så hurtigt som muligt efter røveriet skulle de alle mødes i huset i Torslanda.
Mens de var i Göteborg, henved to uger, boede Bemer og Gawitz for sig selv i en anden lejlighed.

Millionkuppet lykkes
Røveriet forløb helt i overensstemmelse med planerne, og om aftenen var de alle samlet i sommerhuset i Torslanda. Der delte de pengene, de havde fået ved røveriet. De blev delt på den måde, at Nerlich, Nipolk og Zendlick hver fik en fjerdedel af 1.536.000 kroner. Bemer fik den resterende fjerdedel, og ud af denne fjerdedel skulle Bemer betale Gawitz for hans hjælp. Bemer skulle også betale andre, mere periferiske, personer for de opgaver, de havde gjort for mændene. Gawitz fik 50.000 kroner. Allerede samme aften kørte Bemer og Gawitz tilbage til Stockholm i Gawitz bil.
De tre andre mænd blev i Torslanda omkring en uge, for de gik ud fra, at der var temmelig meget politi sat i sving på grund af det store røveri. De var nemlig bange for, at politiet skulle genkende dem – om ikke andet så var de jo flygtet fra Hall.
En uge senere arrangerede Bemer fra Stockholm, at de tre mænd blev hentet i Göteborg og kørt til Stockholm, hvor Bemer havde fundet en ny bolig til dem.

Flugten
Det indgik i planlægningen af flugten, at Zendlick, før de andre, via Oslo og pr. bil fra Vesttyskland skulle tage til Rom. I Rom skulle Nerlich, Nipolk og Zendlick mødes og fejre såvel flugt som røveri. De bestemte, at de den 3. august kl. 14.00 skulle mødes på Stazione Termini (hovedbanegården) i Rom. Hvis en af dem ikke kunne komme frem, skulle man kontakte ægteparret Moran.
Zendlicks flugt forløb i overensstemmelse med planerne. For at Nerlich og Nipolk så ubemærket som muligt kunne forlade Sverige, overtalte de en af Nerlichs gamle bekendte, fru Simowski, til at tage med fra Stockholm til Oslo og derfra vidre til Sicilien. For sin hjælp skulle hun få dels en uges ferie på Sicilien og dels en ikke ringe sum penge. Fru Simowski accepterede forslaget.

Kvinder nødvendige
Nu manglede de kun at arrangere kvindeligt selskab til Nipolk. De ringede derfor til ægteparret Moran i Rom og bad dem om at finde en pige, der kunne rejse til Sverige og, for den samme betaling som fru Simowski, hjælpe dem med flugten fra Sverige og Skandinavien.
Ægteparret Moran arrangerede dette, og det var derfor, at frøken Maroni tog til Stockholm.
I slutningen af juli kørte Gawitz i sin bil sammen med Bemer, Nerlich, Nipolk, Simowski og Maroni til Oslo. Det var meningn, at de skulle ligne alle andre turister, og det gjorde de også. Gawitz og Bemer afleverede det øvrige selskab i Oslo og kørte straks tilbage til Stockholm.


Falskneri og smugling
Den tidliger nævnte kontaktmand i Oslo hjalp de fire tilrette og hjalp dem med at leje værelser på Grand Hotel. Til dette brugte de kun navnet Maroni. De havde haft vanskeligheder med at få pas til Nerlich og Nipolk. De havde haft held til at købe og få forfalsket Anderssons pas til Nipolk, men de fik ikke fat i et pas til. Det var derfor, de skiftede billedet i Bemers pas ud.
I Oslo købte de billetter til den tidligere nævnte charterrejse. Inden de rejste, tapede man de penge, der skulle smugles ud af landet, fast på kvinderne – ca.
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